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اقتصادی

نقوی حسینی  نشست فوق العاده کمیسیون امنیت را تشریح کرد: 

سیستم مالی و پولی ایران در بن بست نیست
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گزارش نشست 
فوق العاده کمیسیون متبوع خود را تشریح کرد.  سیدحسین نقوی حسینی در گفت و گو 
با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت، با اشاره به نشست فوق العاده امروز کمیسیون امنیت با 
حضور عباس عراقچی رئیس ستاد اجرای برجام اظهار داشت: در این نشست دومین گزارش 
کمیسیون امنیت ملی از برجام مورد بررسی قرار گرفت. نماینده مردم ورامین در مجلس 
دهم شورای اسلامی ادامه داد: گزارش در هشت بخش تهیه و برای سازمان انرژی هسته 
ای و وزارت امور خارجه ارسال شده تا اگر نظراتی دارند ارائه کنند. اجرای تعهدات ایران، رفع 
تحریم ها تاکنون، برخی تحریم های باقی مانده، از جمله 241 شخص و نهادی که همچنان 
در تحریم قرار داشته و خواهند داشت، تحریم های مالی و بانکی که همچنان باقی مانده و 
یا حداقل در همکاری با بانک ها از جمله موضوعاتی است که دراین گزارش به آن پرداخته 
شده است. وی ادامه داد: ذوالنوری رئیس کمیته هسته ای کمیسیون عنوان کرد که چرا با 
روابط مال تنها به بانک های کوچک و محدود می شود و چرا با بانک های بزرگ و اصلی 
نمی توانیم کار کنیم. گزارش معتقد است همچنان آثار تحریم حاکم بر روابط بانکی ایران با 
بانک های بزرگ وجود دارد. این نماینده مجلس عنوان کرد: همچنین مطرح شد که  فرآیند 
کمیسیون مشترک، خرید کیک زرد و یا تصویب تحریم های هسته ای جدید مثل ایسا از 
جمله مشکلات و موانع قابل طرح در جریان اجرای برجام است. مطابق این گزارش، دستورات 
رئیس جمهور محترم هم متضمن فعالیت های برجام نیست، چون برای مثال توسعه پیشران 
های هسته ای می تواند با سوخت 3 درصد غنی شده هم عملی است. نقوی حسینی گفت: 
در نهایت در پایان گزارش پیشنهاد شد که همان قانون اقدام متقابل مصوب مجلس شورای 
اسلامی اجرا شود. تعیین مصداق های آن هم با دولت و وزارت امور خارجه است. اما از جمله 
خروج از تعهدات غرب به موضوعاتی مانند تعمیر 120 موتور هواپیما بر می گردد که همچنان 

عملیاتی نشده است.
انتقاد عراقچی از دومین گزارش برجامی کمیسیون امنیت ملی

وی به توضیحات عراقچی اشاره کرد و اظهار داشت: عراقچی اعتقاد داشت که گزارش 
منصفانه نیست چرا که گزارش به روز نیست و وزارت خارجه در حال اتمام گزارش دیگر 
است و در این مدت اتفاقات جدیدی رخ داده است. این نماینده گفت: عراقچی مطرح کرد 
که  رویکرد گزارش منفی است، شرایط فعلی، شرایطی نیست که ما با چنین رویکرد منفی 
به برجام نگاه کنیم. ترامپ طی ماه های گذشته دو نامه به کنگره نوشته است. یکی از آنها 
این است که ایران پایبند به اجرای برجام است و دومی دستور توقف اجرای تحریم ها بود 
که هر دو به نفع ماست. عراقچی تاکید کرد: دوستان ترامپ به دنبال فضاسازی است تا ایران 
از برجام خارج شود، ما نباید به آن فضاسازی کمک کنیم. برجام منافعی برای کشور داشته، 
باید همه کمک کنیم منافع در برجام کسب شود. گزارش مجلس نباید فضای منفی نسبت 
به برجام ایجاد کند و مانع از سرمایه گذاری و فضای مثبت همکاری بین المللی شود. برجام 
هر کاری که باید انجام دهد، انجام داده است. به گفته رئیس ستاد پیگیری اجرای برجام باقی 
ماندن اشخاص و نهادهای حقیقی و حقوقی در لیست تحریم های غیرهسته ای جزئی از 
برجام است، چون تحریم آنها هسته ای نیست. در مورد بانک ها هم اینکه همکاری بانکی ما به 
حالت عادی و طبیعی برنگشته ربطی به برجام و مسائل هسته ای ندارد. مربوط به تحریم های 
اولیه آمریکایی ها است نه تحریم های هسته ای، ما از سیستم مالی و پولی آمریکا نمی توانیم 
استفاده کنیم و این تحریم مربوط به تحریم های هسته ای نیست. سیستم مالی آمریکایی ها 

هم بر نظام اقتصادی دنیا حاکم است و با دلار تعریف شده است.
سیستم بانکی ایران محدود نیست

نقوی حسینی گفت: ما در استفاده از یورو، ین ژاپن و سایر پول ها مشکلی نداریم و به هیچ وجه 
سیستم مالی و پولی ما در بن بست نیست. بانک های بزرگ هم در معاملات و پروژه های خاص 
با ما کار می کنند. مشکل دوم نظام بانکی FETF است که مربوط به تحریم های پولشویی و 
مبارزه با تروریسم است نه مسائل هسته ای. در حوزه بیمه ای ما هیچ مشکلی وجود ندارد. در مورد 
ریسک سرمایه گذاری مربوط به هسته ای نیست که برجام آن را بردارد. اینکه منطقه متشنج 
است و سرمایه گریزی وجود دارد تقصیر برجام نیست. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی ادامه داد:  
در مورد کمیسیون مشترک نیز سوال شد که  اگر طرف مقابل به تعهدات خود عمل نکرد، باید 
به کدام مرجع شکایت کرد؟ دادگاه لاهه و یا شورای امنیت که مرجع مناسبی نبود. و عراقچی 
توضیح داد ما راه حل پیدا کردیم و گفتیم در کمیسیون مشترک  مکانیزمی مطرح کردیم که در 
صورت خروج از تعهدات، اجرای تعهداتمان را متوقف می کنیم. در حالی که طرف مقابل باید به 
شورای امنیت  مراجعه کند ولی ما به هیچ مرجع دیگری مراجعه نمی کنیم. عراقچی تاکید کرد: 
حفظ فردو با هزار سانتریفیوژ ضمانت اجرای تعهدات است. در مورد ایسا، اقدامات پشیمان کننده 
ای انجام دادیم که آمریکایی ها از تصویب آن پشیمان شدند. همچنین مصادره دو میلیارد دلار 
از سرمایه های ایران هم ارتباطی با نقض برجام و خود برجام ندارد. در مورد تعمیر 120 موتور 
هواپیما هم اولین بار است که ما می شنویم. چه ارتباطی با برجام دارد؟ و چه ارتباطی با تعهدات 
در برجام دارد؟ نقوی حسینی گفت: در ادامه ذوالنوری با اشاره به گزارش گفت به طور مفصل 
به دستاوردهای برجام از جمله رفع موانع و مشکلات بیمه ها پرداخته شده است اما نگاه ما در 
گزارش باید پیشرفت برجام باشد و اگر کمیسیون تصمیم گیری کند گزارش را بروز خواهیم کرد. 

در نهایت مقرر شد گزارش با اعمال تغییرات جدید ارائه شود./

در ایام پس از انتخابات و با مشخص شدن رییس دولت 
دوازدهم، این سوال مطرح است که دولت بعد چه اولویت هایی 

را باید در دستور کار قرار دهد؟ 
 »23 میلیون و 549 هزار و 616 رای به نام حسن روحانی«؛ 
این نتیجه انتخاباتی است که بار دیگر نام حسن روحانی را 
برای حضور در قلب پاستور و ادامه دولت تدبیر و امید رقم زد. 
انتخاباتی که علاوه بر آن که نام شیخ دیپلمات را برای دولت 
آتی تکرار کرده و او را در جرگه روسای جمهور دو دوره ای قرار 
داده، مسوولیتی بیش از پیش بر شانه حسن روحانی نهاده 

است.
حال در ایام پس از انتخابات و با مشخص شدن رییس 
دولت دوازدهم، این سوال مطرح است که دولت بعد چه 
اولویت هایي را باید در دستور کار قرار دهد؟ این موضوعي 
است که 15 اقتصاددانان، کارشناس و تحلیلگر اقتصادی آن 
را بررسی کردند. عمده مسایلی که وجه مشترك تحلیل های 
کارشناسی است، اصلاح ساختار اقتصادی کشور در حوزه های 
گوناگون است. آنها معتقدند دولت دوازدهم باید بازتعریفی 
برای حوزه هاي مهم اقتصاد داشته باشد و شجاعانه براي ایجاد 
تغییرات در آن گام بردارد. آنچه در ادامه می خوانید، مطالبه 

15 تحلیلگر اقتصادی از رییس دولت دوازدهم است:
سعید شیرکوند، استاد دانشگاه تهران: مهم ترین اولویت دولت 
دوازدهم در عرصه اقتصاد، بازنگری کوتاه در راه طی شده 
چهار سال گذشته و برنامه ریزی دقیق و متناسب با واقعیت 
برای ادامه روند گذشته و غلبه بر موانع اصلی توسعه اقتصادی 
کشور است. دولت دوازدهم باید با تکیه بر این رای اعتماد، 
تعامل مثبت، موثر و سازنده خود را با سرمایه گذاران داخلی و 
سرمایه گذاران خارجی به عمل آورده تا با تکیه بر به کارگیری 
این سرمایه های اقتصادی و فنی، شرایط رشد اقتصادی و 

اشتغال هر چه بیشتر را فراهم کنند
محسن جلال پور، رییس سابق اتاق بازرگانی ایران: بی تعارف، 
دولت به وزرایی چالاک و خلاق نیاز دارد. وزرایی که به اندازه 
اسحاق جهانگیری، اقتصاد را بشناسند و بخش خصوصی را باور 
داشته باشند. چه خوب می شود اگر در دولت جدید، روحانی 
تقسیم کار کند. کار سیاست و دیپلماسی را خود پیش ببرد و 
کار اقتصاد را به اسحاق جهانگیری و محمد نهاوندیان و مسعود 

نیلی واگذار کند
مسعود خوانساری، رییس اتاق بازرگانی تهران: شهروندان 
ایرانی بی صبرانه صلح، امنیت پایدار و پیشرفت کشور را طلب 
می کنند و اکنون زمان آن رسیده که این مطالبه عمومی 
درآید.  به عرصه عمل  نظر  میدان  از  ملی،  وفاق  در سایه 
بخش خصوصی ایران امیدوار است سال های پیش رو، دوران 
آغاز رشدهای مثبت و اشتغال آفرین، توسعه بلندمدت و پایدار 
و پیشرفت روزافزون ایران در سایه تعامل و همکاری بیشتر با 

جهان باشد. 
هادی حق شناس، یک کارشناس اقتصادی: دولت دوازدهم 
باید در وهله اول حل مشکل بیکاری و بهبود معیشت مردم را 

در دستور کار قرار دهد. از سوی دیگر، جذب سرمایه داخلی و 
خارجی موجب افزایش تولید، اشتغال و رفاه عمومی شهروندان 
می شود. راهکار مناسب برای تحقق این هدف، انتخاب تیم 
اقتصادی کارآمد و بهره ور است  و اگر دولت دوازدهم بتواند 
نیروهای کارآمد را در بدنه دولت به کار بگیرد، با منابع موجود 
سرمایه گذاری هم می توان مشکلات فوری اقتصاد ایران را 
حل کرد.  مهدی پازوکی، کارشناس اقتصادی: پیشنهاد می 
کنم دولت دوازدهم اولویت خود را بهبود فضای کسب وکار 
برای سرمایه گذاری قرار دهد. تا فضای کسب وکار بهبود نیابد، 
مشکل بیکاری کماکان پابرجا خواهد بود؛ برای افزایش سرمایه 
گذاری لازم است تولید ملی افزایش یابد، زیرا با افزایش تولید 
است که سطح رفاه بیشتر شده و مشکل بیکاری هم حل 
خواهد شد. همچنین لازم است که دولت دوازدهم شفافیت 
را به اقتصاد ایران برگرداند و از سویی سیستم تصمیم گیری 

دولت باید شفاف شود. 
وحید شقاقی شهری، اقتصاددان: اکنون مهم ترین معضل 
اقتصاد ایران، رکود است؛ از رهگذر پرداختن به ایجاد بنگاه های 
کوچک و متوسط، نه تنها معضل بیکاری حل خواهد شد، بلکه 
از همین مسیر نرخ رشد هم بهبود پیدا می کند و رکود در 

مسیر بهبود می افتد.  
اصغر سمیعی، رییس اسبق کانون صرافان: در حوزه ارز من 

فکر می کنم واقعی شدن قیمت ها و تک نرخی شدن ارز از 
اولویت ها باشد. دو پیش نیاز برای این امر لازم است: اول، 
تصمیم و دوم، جرأت. تصمیم را که انشاالله تیم اقتصادی 
جناب روحانی بگیرند و با توجه به اعتماد بالای مردم به ایشان 

که با آرایشان نشان دادند، جرات هم باید حاصل شود.  
احمد پورفلاح، رییس اتاق بازرگانی ایران- ایتالیا: انتظار 
ما از دولت یازدهم این است که در فرصت جدید که در 
اختیارش قرار گرفته، فاصله را با بخش خصوصی کمتر کند. 
دولت باید در عمل میدان را به بخش خصوصی بسپارد تا به 
حرکت های مردم نهاد جامه عمل بپوشانیم و با سرعت بیشتری 
مسئولیت های اجتماعی، خیریه ها و حرکت های مردمی را 

دنبال کنیم.  
پارلمان بخش  رییس  اقتصادی  حسین سلیمی، مشاور 
خصوصی: مهمترین محوری که دولت باید در اسرع وقت در 
دستور کار خود قرار دهد، ایجاد اشتغال است. دولت باید از 
طریق افزایش سرمایه گذاری، زمینه های اشتغالزایی را در کشور 
فرهم کند. برای اینکه بتوانیم سرمایه خارجی جذب کنیم، باید 
دولت بر بهبود ارتباط با اقتصادهای بزرگ و افزایش تعامل با 
دنیا تمرکز کند کشورهای خارجی به ایران بیایند و بتوانند 

سرمایه گذاری کنند
از هر زمانی  امروز مردم بیشتر  اقتصاددان:  علی قنبری، 

پیگیری کنند. شور  را می بایست  از دولت  مطالبات خود 
اجتماعی و شعور اجتماعی در بیست و نهم اردیبهشت، پمپاژ 
خون در رگ های اقتصاد خواهد بود و تبلور رونق اقتصادی 

شتابان در آینده کشور خواهد بود.  
اکبر خدابخشی، عضو هیات علمی گروه اقتصاد دانشگاه 
بوعلی سینا: دولت دوازدهم باید به دنبال راه فرار از وضعیت 
بیکاری که در اولویت عموم جامعه قرار دارد، باشد و بتواند 
زمینه کاهش نسبی نرخ بیکاری را فراهم کند که این کار با 
توجه به بخش تولید از طریق سرمایه گذاری تحقق می یابد. به 
طور قطع قسمت عمده این سرمایه گذاری می تواند از منابع 
بالقوه سرمایه گذاری خارجی فراهم شود که این خود با شرایط 
و روابط بین المللی ارتباط تنگاتنگ دارد. تحقق کاهش بیکاری 
در حد ایده ال با منابع و اتکا به سرمایه گذاری بخش داخلی 

امکان پذیر نخواهد بود.  
علی شمس اردکانی، رییس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی و 
صنایع معادن تهران: اقتصاد ایران در 4 سال گذشته از سمت 
اقتصاد نیازهای روزمره عبور کرده و اکنون زمان مناسبی است 
که تمرکز بر سرمایه گذاری به قصد افزایش تولید صورت بگیرد. 
با سرمایه گذاری تولید افزایش می یابد و نتیجه آن درآمد 
سرانه مردم بیشتر شده و به عبارت عامیانه شکم مردم سیر 
مي شود. پرداخت یارانه باید از مسیر نقدی به همه مردم 
باید به سمت تولید تغییر جهت بدهد و براي توانمند سازی 
دهك های کم درآمد می توان از روش های دیگری بهره گرفت، 
اما اینکه یارانه به همه اقشار مردم تعلق بگیرد، به جز تبعات 

تورمی،تاثیری نخواهد گذاشت. 
مهدی پورقاضی، یک عضو هیات نمایندگان اتاق تهران: 
دولت دوازدهم باید محور برنامه های خود را بر توسعه صادرات 
قرار دهد، برای توسعه صادرات نیاز است که کالاهای صنعتی 
کشور رقابتی شوند. برای رقابتی شدن هم باید حتما استراتژی 
توسعه صنعتی وجود داشته باشد. اولویت بعدی دولت دوازدهم 
حرکت در مسیر آزادسازی اقتصاد است و به همین دلیل هم 
حتما ارز رسمی کشور باید تک نرخی شود. تک نرخی شدن 
ارز به هیچ وجه تورم زا نیست و ضرورت دارد که دولت به 

زودی این کار را عملی کند
عباس آرگون، عضو کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق تهران: 
اگر دولت بتواند در ادامه کارش بخش هایی از اقتصاد را که  
هنوز دچار رکود است به حرکت دربیاورد، و بیش از گذشته 
اقتصاد را به بخش خصوصی واگذار کند، می تواند به رشد پایدار 

در بازار سرمایه امید داشت
مجدد  انتخاب  با  سرمایه:  بازار  تحلیلگر  جهانی،  مهرزاد 
دکتر روحانی در 4 سال آینده شاهد تثبیت و به سرانجام 
رسیدن همه طرح هایی خواهیم بود که در 4 سال گذشته 
برنامه ریزی های آن انجام گرفته و با پیشرفت هایی نیز همراه 
بوده است، بنابراین با انتخاب مجدد دکتر روحانی، دولت 
منتخب این فرصت را خواهد داشت که اهداف خود را به ثمر 

برساند. 

ثبات  در سیاست ها، تعامل با دنیا 

اولویت دولت دوازدهم حرکت در مسیر آزادسازی اقتصاد است 

رئیس مرکز پژوهش های مجلس تاکید کرد

ضرورت تعریف فرمولی برای خروج مسکن از رکود بدون افزایش قیمت
رئیس مرکز پژوهش های مجلس، با تاکید بر ضرورت برنامه مداری دولت دوازدهم، 
گفت: عمل به وعده های انتخاباتی از سوی دولت تحولی در اقتصاد کشور ایجاد خواهد 

کرد. 
کاظم جلالی ، با تاکید بر اولویت بندی دولت دوازدهم در حوزه رفع مسائل اقتصادی 
کشور، گفت: اولویت ها در حوزه اقتصاد روشن و شفاف بوده و مهم ترین آن خروج 

اقتصاد از رکود خارج است.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی، 
با بیان اینکه باید بتوانیم در سال جاری از رکود خارج شویم، افزود: توجه به مباحث 

مهمی همچون اشتغال که در انتخابات نیز صحبت های زیادی حول محور آن شد از 
دیگر اولویت هایی است که دولت باید در دستور کار خود قرار دهد.

وی با اشاره به اظهارنظر رئیس جمهور در خصوص ضرورت ایجاد سالانه یک میلیون 
شغل در کشور، تصریح کرد: ایجاد اشتغال برای جوانان در کنار توجه به بحث معیشت 
آن ها و رسیدگی به اقشار و دهک های پایین و مسضعفین جامعه باید در دستور کار 

دولت باشد.
جلالی تاکید کرد: اگر برنامه های اعلامی دولت در مناظرات انتخاباتی به خوبی پیش 

برود می تواند تحولی در کشور ایجاد کند.

وی با اشاره به وضعیت فعلی بازار مسکن، گفت: رکود موجود در مسکن بسیاری از 
صنایع کشور را از رونق باز داشته است از این رو اقدام عاجل برای خروج مسکن از رکود 

به ایجاد تحول در صنایع وابسته نیز منجر می شود.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر اینکه دولت باید برای 
ایجاد رونق در بازار مسکن برنامه جامعی داشته باشد، افزود: اگر خروج از رکود باز به 
معنی گران شدن مسکن باشد باز هم به مردم آسیب می زند از این رو باید فرمولی پیدا 
شود که هم قیمت مسکن عادلانه رعایت شود و در کنار آن علاوه بر خروج مسکن از 

رکود صنایع مرتبط با آن نیز رونق یابند.
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 fourfourtwo با انتخاب سایت معتبر

آزمون و قوچان نژاد در میان 10 بازیکن برتر آسیا

سایت معتبر fourfourtwo در معرفی 50 بازیکن برتر قاره آسیا در فصلی که 
گذشت، نام 5 بازیکن ایرانی را نیز در میان بهترین ها قرار داد که در میان 10 نفر برتر، 

زوج خط حمله تیم ملی ایران دیده می شود.
مجله معتبر fourfourtwo طبق سنت هر سال اقدام به معرفی 50 بازیکن برتر 
آسیا در سال کرد و این تعداد را در 5 گروه 10 نفره روی خروجی خود قرار داد که در 
مرحله پایانی انتخاب برترین ها در میان 10 نفر اول قاره نام دو مهاجم اصلی تیم ملی 
ایران نیز دیده می شود بازیکنانی که جایگاه چهارم و هفتم را به خود اختصاص دادند.

در فهرست 50 بازیکن سال آسیا تنها نام پنج بازیکن ایرانی دیده می شود که با 
توجه به عملکرد خوب ایران در یک سال گذشته دور از انتظار نبود. بهترین رتبه را 
سردار آزمون در اختیار دارد که در رده چهارم قرار گرفت و در ادامه رضا قوچان نژاد 
در رده هفتم، علیرضا جهانبخش در رده یازدهم، مهدی طارمی در رده 29 و کریم 
انصاری فرد در رده 46 دیده شد. فهرست 10 نفر برتر آسیا در فصلی که گذشت به 

این شرح است.
1-عمر عبدالرحمان )امارات - باشگاه العین(

مرد سال آسیا در سالی که گذشت با العین موفق شد بازی های درخشانی به 
نمایش بگذارد و به فینال لیگ قهرمانان آسیا برسد؛ ضمن این که همچنان ستاره 
اصلی اماراتی ها در مسابقات انتخابی جام جهانی بود. عملکرد موفق او در یک سال 

گذشته بار دیگر نام او را بر سر زبان ها انداخت.
2- سون هیونگ مین )کره جنوبی - باشگاه تاتنهام(

ستاره گران قیمت باشگاه تاتنهام با به ثمر رساندن 21 گل در لیگ برتر جزیره جزو 
کلیدی ترین مهره اسپرزها در مسابقات این فصل جزیره بود ضمن این که در تیم 
ملی کره جنوبی این مرد شماره 7 به عنوان عصای دست اشتیلیکه در صدد رساندن 

دوباره ببرهای سرخ آسیا به روسیه 2018 است.
3-شینجی اوکازاکی )ژاپن- باشگاه لسترسیتی(

درست است که این بازیکن درخشش دو سال گذشته را نداشت اما همچنان یکی 
از مردان خطرناک لستر در لیگ جزیره بود ضمن این که در ترکیب ژاپن توانست به 
باشگاه صدتایی ها پیوسته و با گل های خود بار دیگر سامورایی ها را در مسیر موفقیت 

و حضور در جام جهانی قرار دهد.
۴- سردار آزمون )ایران - باشگاه روستوف(

سردار آزمون که به مسی ایرانی ها شهرت یافته  و در مقاله یوفا چندی پیش با 
زلاتان ایبراهیموویچ مقایسه شد، یکی از پدیده های فوتبال جهان در حال  حاضر 
محسوب می شود. این مهاجم 22 ساله گفته می شود از تیم هایی همچون لیورپول، 
آرسنال ، ویارئال، مارسی و بورسیادورتموند پیشنهاد داشته و به زودی در تیمی بزرگ 
به میدان خواهد  رفت؛ چون آینده درخشانی در پیش روی او قرار گرفته است.سردار 
آزمون که همانند اسطوره ایران علی دایی عملکرد خوبی در تیم   ملی فوتبال داشته 
است، به صورت قرضی ابتدا از روبین کازان راهی روستوف شد و در ادامه  قراردادش را 
با این تیم قطعی کرده است. آزمون همچنین توانست دو گل در لیگ قهرمانان اروپا 
به ثمر برساند. یکی از گل های او برابر بایرن مونیخ بود که بسیار معروف شد چون تیم 
او توانست بایرن مونیخ را شکست دهد. اگر آزمون یک سال دیگر در روستوف بماند 
شاید پیشنهاد بیشتری را دریافت کند. او همچنین در تیم بدون شکست ایران امیدوار 
است که در جام جهانی 2018 روسیه حاضر باشد. در سال 2016 سردار آزمون هشت 

گل در رده ملی توانست به ثمر برساند که جالب توجه است.
۵- آرون موی )استرالیا - باشگاه هادرزفیلد(

۶- گنکی هاراگوچی )ژاپن - باشگاه هرتابرلین(
۷- رضا قوچان نژاد )ایران - باشگاه هیرنفین(

 رضا قوچان نژاد توانست در سال 2017 عملکرد خوبی از خود نشان بدهد و در تیم 
هیرنفین برای کسب آقای گلی در لیگ هلند بجنگد. این مهاجم ایرانی با گل های 
متعددی که در این سال از خود به ثمر رساند، باعث شد تیمش برای کسب سهمیه 
اروپایی رقابت کند البته به این مهم دست پیدا نکرد. مهاجم ایرانی که در هلند پرورش 
یافته است در دومین مقطع حضورش در هیرنفین عملکرد بسیار خوبی داشت. قدرت 
تمام کنندگی او در این فصل لیگ هلند زبان زد بود. او در هفت بازی تیمش موفق 
شد پنج گل به ثمر برساند و در مجموع رقابت های هلند نیز توانست 19 گل به ثمر 
برساند تا یکی از بهترین گلزنان این فصل در لیگ های معتبر اروپایی قرار داشته باشد.

گوچی با نمایش خوب خود نشان داد که شایسته حضور در بین 10 بازیکن برتر 
سال آسیا است.

۸- احمد خلیل )امارات - باشگاه الاهلی(
۹- وو لی )چین - باشگاه شانگهای(

1۰- کی سئونگ یئونگ )کره جنوبی - باشگاه سوانزی(
به این ترتیب زوج اصلی خط حمله تیم ملی ایران با قرار گرفتن در میان 10 بازیکن 
برتر قاره با روحیه بالا گام به ادامه رقابت های انتخابی جام جهانی و جدال حساس 
با ازبکستان خواهند گذاشت تا زمینه دومین صعود متوالی به بزرگ ترین تورنمنت 
فوتبال دنیا را فراهم کنند ضمن این که انتخاب در بین برترین های قاره کهن می 
تواند راه را برای حضور آنها در باشگاه ها بزرگ از جمله سردار آزمون را فراهم کند. 

اتفاقی که مدت هاست فوتبالدوستان ایرانی در انتظار وقوع آن هستند.

پرسپولیس برای صعود نیاز دارد:

لزوم فراموشی پنالتی مهدی طارمی
مسابقه پرسپولیس ـ لخویا در ورزشگاه آزادی در شرایطی به اتمام رسید که با 
سوت پایان مسابقه، هواداران تیم میزبان به ابراز نظر  و اعلام موضع علیه مهدی 

طارمی مشغول اند.
تحلیل ها عموما به اینجا می رسد که چرا به طارمی اجازه داده شده پنالتی بزند و  
چرا برانکو برخلاف حرفی که پس از بازی الریان اعلام کرده  باز هم اجازه می دهد 

مهاجم تیمش پشت ضربه پنالتی قرار بگیرد. 
ادامه مطلب پاسخی به برخی ابهام ها و سوالات است:

* از دست رفتن پنالتی در یک مسابقه فوتبال اتفاق عجیبی نیست. یک بازیکن 
در سطحی از توانایی فنی ممکن است در زدن ضربه پنالتی خطا کند. البته طارمی 
با توجه به اینکه در دیدار مقابل الریان این موقعیت را با یک ضربه چیپ به هدر داد، 

مورد حساسیت طرفداران و کارشناسان قرار گرفت.
* مهدی طارمی در دیدار مقابل لخویا با تیزهوشی از مدافع حریف پنالتی گرفت 
و بعد از اعتراض بازیکنان حریف و درگیری فرشاد احمدزاده و یکی از مدافعان لخویا 
پشت توپ ایستاد و ضربه اش را به سمت چپ قاسم برهان دروازه بان لخویا زد که با 
توجه به ارتفاع توپ برهان کار چندان سختی در مهار آن نداشت. طارمی می توانست 
این ضربه را زمینی بزند یا به گوشه بالای دروازه اما ارتفاعی بین این دو را انتخاب کرد.

* مهدی طارمی با زدن 6 گل بهترین گلزن لیگ قهرمانان آسیاست و ایستادن 
پشت پنالتی ای که خود آن را از مدافعان حریف گرفته چندان عجیب به نظر نمی 
رسد. در پایان بازی گفته شده است که او برای زدن پنالتی به سیدجلال تعارف زده 
اما کاپیتان تیم به او گفته که خودش این ضربه را بزند. پرسپولیس به جز سیدجلال 
حسینی، ماهینی و سروش رفیعی را نیز دارد که سابقه خوبی در زدن ضربات پنالتی 
دارند. با این حال این ضربه را خود طارمی زد تا به گل هفتم برسد که در به ثمر 

رساندنش موفق نبود.
* ارتباط دادن موضوع پنالتی به برانکو و دیسیپلین او یک خطای بزرگ 
است. پرسپولیس با مربیگری و مدیریت برانکو با کیفیت ترین فوتبال امسال 
ایران را به نمایش گذاشته و فعلا نیز موفق بوده و حتی تساوی بدون گل مقابل 
لخویا نتیجه چندان بدی نیست و آنها برای صعود باید در بازی برگشت گل 
بزنند و البته حتی المکان گل نخورند. اما یک تساوی همراه با گل هم آنها را 
به مرحله بعد می برد. پرسپولیس در حال حاضر در همان موقعیتی است که 
بعد از بازی برگشت الهلال بود و کارشناسان رای به حذف این تیم می دادند. 

اتفاقی که هرگز رخ نداد. 
* عواملی مثل بازی در ورزشگاه خالی را دست کم نگیریم. به عقیده بازیکنان فوتبال 
مسابقه در زمین حریف بهتر از نمایش در زمین خالی از هوادار است. به نظر می رسد 
پرسپولیس باید به سرعت از موضوع پنالتی بگذرد و خود را مهیای بازی برگشت کند. 
مسابقه ای که شاید گل سرنوشت سازش توسط همین مهدی طارمی به ثمر برسد 
که حالا زیر شدیدترین حملات است، حملاتی که بخشی از آن به درک متفاوت ما 

از طرفداری فوتبال برمی گردد.

ورزشکاران پشت حقوقدان ایستادند؛

آقای رئیس جمهور؛ ورزش ورشکسته »وکیل« لازم دارد

اجازه به سوریان و نوروزی برای حضور در مسابقات انتخابی تیم ملی کشتی

امروز  باید  دارد  وکالت  داعیه  که  روحانی  حسن 
ورشکستگی ورزش و کمبود سرانه فضای ورزشی را ببیند 
و برای برطرف کردن موانع از قانون کمک بگیرد و برخی 

قوانین را عوض کند.
حسن روحانی بار دیگر پشت سکان هدایت اجرایی 
کشور قرار گرفت و اعتماد مردم را جلب کرد. او اما برای 
بالا نگه داشتن سقف اعتماد، کار بسیار سختی در پیش 
دارد، چه در حوزه های سیاسی و اجتماعی و اقتصادی و 

چه در حوزه ورزش ورشکسته.
استقلال خوزستان که هم با ریزگردها درگیر است و 
هم با مشکلات اقتصادی همان تیمی است که دو سال 
قبل قهرمان لیگ برتر ایران شد و بازیکنانش در آستانه 
دیدار با الهلال عربستان کارشان به اعتصاب کشید و در 
نهایت بازی برده را باختند. این تیم نمادی است هم برای 
قشر محروم در جنوب کشور و هم بالاتر از آن نمادی 
است برای ورشکستگی فوتبال ایران که قهرمان دیروزش 
در گرداب بی پولیی قید زندگی کردن را می زند و به 

نوعی خودکشی می کند.
در واقع این حرکت مانند خودکشی آن جوانانی است 
که به هیچ کجا راهی ندارند و با افسردگی دست به 

گریبانند. آقای وکیل، شما که داعیه وکالت مردم را در 
انتخابات داشتید، باید بدانید که درد استقلال خوزستان 
درد مشترکی است برای همه تیم ها و باشگاه های 

ورزشی که در فوتبال فقط بیشترین نمود را دارد.
خصولتی های بی پشتیبان

از ورزش هایی چون والیبال و بسکتبال و تنیس و دو 
و میدانی و ... که پخش تلویزیونی نمی شوند بگیرید تا 
برسید به باشگاه های بزرگ و پرطرفداری مثل استقلال 
و پرسپولیس. که اولی با پروپئیچ همین حالا درگیر 
دادگاه های بین المللی است و دومی با ژوزه مانوئل و 
دستیارانش. شاید در پاره ای موارد باشد که نامدیری 
کار باشگاه ها را به اینجا برساند که امروز رسانده است 
اما واقعیت این است که نظام درآمدزایی در ورزش در 
مخلوطی از شن و مه و دریا گم شده و هیچکس نمی 

داند کدام سو باید برود.
نه ردیف بودجه دولتی وجود دارد که همه تکلیف خود 
را بدانند و نه خصوصی است که بفهمند مسیر کدام است. 
معدود خصوصی ها هم درگیر قوانین مانعی شده اند که 
موجب شده ورشکستگی آنها از دور پیدا باشد و از نزدیک 

وحشتناک.

آقای وکیل، جناب رئیس جمهور، نفت تهران قهرمان 
جام حذفی فوتبال ایران کاملا پیداست که در ورطه 
نابودی است. این تیم خوش نقشه، بازیکن ساز و بازیکن 
یاب که بچه ها را از کارواش و دستفروشی به ورزش می 
آورد و بازیکن می کرد معلوم نیست حتی امسال دوباره 
در فوتبال باشد و دوباره بازیکن بسازد. سهم نفت حتی 
در تیم ملی ایران هم دیده می شود و نمی توان آن را 

نادیده گرفت.
آقای روحانی، استقلال اهواز نابود شده است، ملوان دور 
خود می چرخد، استقلال و پرسپولیس ورشکسته هایی 
هستند پیش از اعلام ورشکستگی، سیاه جامگان  دیده 
جامه به تن ندارد، سپیدرود رشت که امید شمال شده 
حتی مالک ندارد جناب وکیل، استقلال خوزستان هم 

تقریبا همین است.
صبای قم همین راه را می رود، آنها هم بی پول دور 
خود می چرخند. در واقع تنها دولتی ها هستند که مسیر 
را درست جلو می برند. تیم هایی مثل فولاد و سپاهان و 
ذوب آهن که به کارخانه ها متصل هستند شرایط بهتری 
دارند اما دیگران اصلاح قانون لازم دارند. اصلاح شرایط 

می خواهند.
قوانینی در مجلس

حق پخش تلویزیونی می خواهند، کپی رایت مجلس 
را لازم دارند و اجرای آن را خواستارند. در ورزش های 
دیگر شبکه تلویزیونی ورزش لازم است، پخش مستقیم 
و جذب اسپانسر لازم است. بالاتر رفتن سرانه فضای 
ورزشی در شهر ای بزرگ کاملا مورد نیاز است و اگر 
باشگاه های ورزشی به درآمدزایی برسند خودشان این 
کار را به صورت خصوصی انجام می دهند، آنها آپارتمان 
ها را می خرند و با تاسیس آکادمی ها هم درآمدزایی 
می کنند و هم هر روز به سرانه فضای ورزشی اضافه 

می کنند.
آقای رئیس حمهور، اینجا دقیقا وکالت لازم است، 
نوشتن قانون لازم است، تصویب قانون لازم است و شما 
وکیل، شما رئیس جمهور، شما مسئول و شما مدیون. 
میدان. ورزش ورشکسته وکیل می  این  و  این گوی 
خواهد، ورزشی ها هم برای شما سنگ تمام گذاشتند، 

حالا نوبت شماست.  

نشست شورای فنی تیم های ملی کشتی فرنگی امروز)چهارشنبه( در محل خانه 
کشتی برگزار شد.

 مصوبات این نشست به شرح زیر است:
1-  گزارش عملکرد کشتی گیران در مسابقات قهرمانی آسیا هندوستان و مسابقات 
بازیهای کشورهای اسلامی از سوی دلیریان ارائه و مورد بحث و بررسی قرار گرفت، 
توجه به رفع نواقص تاکتیکی و تکنیکی کشتی گیران در شرایط کشتی در سر پا ، 
بعنوان نکته ضروری تمرینات فنی کشتی گیران در اردوهای تیم ملی مورد تاکید واقع 
شد. همچنین مقرر گردید سرمربی تیم ملی بزرگسالان کشتی فرنگی ،موضوع تقویت 

کادر فنی را مورد پیگیری قرار دهد.
2-  مقرر شد سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی نسبت به طراحی تمرین برای وزن 
به وزن کشتی گیران به تفکیک اقدام نماید. همچنین با توجه به اینکه رفع برخی از 
اشکالات فنی در رده سنی بزرگسالان ، بدلیل شکل گرفتن شیوه کشتی کشتی گیران 
مذکور، به سادگی قابل حل نمی باشد، ارتقاء سطح آمادگی جسمانی کشتی گیران 
مورد تاکید ویژه اعضای شورای فنی در برنامه ریزی های تمرینی طراحی شده از سوی 

سرمربی بزرگسلان واقع شد.
3-  کشتی گیران واجد شرایط بر اساس فرآیند انتخابی تیم ملی وزن به وزن بررسی 
و معرفی شدند. همچنین کشتی گیران دارای شرایط خاص )مجوز کمیته پزشکی - 
مجوز حضور در جهانی اوزان غیر المپیکی - مجوز خاص به برخی استعداد های جوان( 

نیز بررسی و برخی از آنها مجوز حضور در انتخابی تیم ملی را دریافت کردند.
4-  آقایان حمید سوریان و امید نوروزی قهرمانان المپیک 2012 لندن، از سوی 

شورای فنی مجوز حضور در رقابت های انتخابی تیم ملی را دریافت کردند. کشتی 
گیران شاخص یاد شده می توانند در صورت علاقمندی به حضور در رقابت های 

انتخابی تیم ملی ، در مسابقات مذکور شرکت نمایند.

جوانان کشورمان نتوانستند قدر دو گل خود را بدانند و در 
عرض 10 دقیقه بازی پیروز را با شکست عوض کنند.

جوانان کشورمان در دومین دیدار خود نیز توانستند بازی 
پایان  به  برتری  با  را  اول  نیمه  آنها که  ارائه دهند،  خوبی 
رساندند در دومین دوم نیز برد خود را پررنگ تر کردند اما در 
نهایت موفق نشدند با پیروزی به کار خود پایان دهند و چهار 

بار اسیر مهاجمان حریف شدند.
ایران - زامبیا، ورزشگاه ججو کره جنوبی، ساعت 12:30

داور: آنتونیو ماتئو)اسپانیا(    
کمک ها: پائو سبریان و روبرتو دیاز)اسپانیا(

تیم ملی جوانان ایران:
نیما میرزازاد، علی شهسواری، عارف آقاسی، مهران درخشان 
مهر، نیما طاهری، امید نورافکن، محمد سلطانی)68 عارف 
غلامی(، ابوالفضل رزاق پور، محمد مهدی مهدی خانی)80 
امیر روستایی(، رضا جعفری)72 مهدی قائدی( و رضا شکاری

سرمربی: امیرحسین پیروانی 
تیم ملی جوانان زامبیا: 

نانگانی باندا، سلیمان ساکالا، شمی میامبه، موزس نیوندو، 
پروسپر چیلویا، بویه سیامه، اسنوک میوپو، امانوئل باندا، کانلید 
لاچانگا)46 داکا(، ادوارد چیلوفا)88 سیامی( و جونیور ساکالا

سرمربی: بستون چامبشی
کارت زرد:

سلیمان اسکالا)50( از زامبیا
شرح بازی:

ملی پوشان کشورمان پس از برتری دو گله خود نتوانستند 
در برابر حریف مهم خود به پیروزی برسند و در نهایت بازی 

دوم خود را با شکست پشت سر گذاشتند. 
بازی با حملات جوانان کشورمان آغاز شد و پس از از 
دست رفتن یکی دو موقعیت توانستند به گل اول بازی 
گل  به  زود  خیلی  که  ایران  جوانان  کنند،  پیدا  دست 
رسیدند تا میانه های نیمه اول نبض بازی را در دست 
داشتند و با به دست آوردن میانه میدان هر چند فرصت 
جدی روی دروازه حریف ایجاد نکردند اما مانع از ایجاد 
فرصت روی دروازه خود نیز شدند. اما از میانه های نیمه 
تیم آفریقایی فشار خود را روی دروازه ایران آغاز کرد اما 

موفق نشد دروازه ایران را باز کند. 
اما در نیمه دوم بازهم جوانان ایران حملات را روی دروازه 
حریف آغاز کردند و باز هم خیلی زود موفق شدند به گل 
برسند و پیروزی خود را پررنگ تر کردند، این نتیجه تا دقیقه 
55 پیش رفت اما از آن دقیقه به مدت 10 دقیقه  توفان 
زامبیایی ها آغاز شد و آنها موفق شدند دو بار دروازه ایران 
را باز کنند و بازی را به تساوی بکشانند، آفریقایی ها که 
شکاف بین مدافعان ایران را به خوبی پیدا کرده بودند و ضعف 
مدافعان ایران در پوشش بازیکن شوت زن پشت محوطه 
جریمه را فهمیده بودند توانستند دو بار دیگر گلزنی کنند تا 

با برتری کامل بازی را به اتمام برسانند. 
حملات بازیکنان ایران در دقایق پایانی نیز دیگر سودی 
برای این تیم نداشت تا جوانان کشورمان برای صعود از گروه 
سوم، نیاز به کسب امتیاز در بازی سوم برابر پرتغال داشته 

باشند.
شرح گل ها:

ایران 1 زامبیا 0)دقیقه 7، رضا شکاری(: مهاجم تیم ملی 

توانست موقعیت از دست رفته خود در دقیقه دوم را جبران 
کند و دروازه حریف را باز کرد، او با اشتباه گلر آفریقایی 
صاحب توپ شد و توانست با حرکتی دیدنی گلر را از پیش 

رو بردارد و اولین گل ایران را به ثمر برساند.
ایران 2 زامبیا 0 )49، رضا شکاری(: هجوم ملی پوشان 
ایران با حرکت زیبای نورافکن درون محوطه آفریقایی ها 
ادامه یافت و مدافع آفریقایی مجبور به خطا روی این بازیکن 
شد تا داور به نشانه پنالتی در سوت خود بدمد و رضا شکاری 
پشت این ضربه ایستاد و موفق شد برخلاف جهت حرکت 

دروازه بان زامبیایی  درون دروازه حریف را باز کند .
ایران 2 زامبیا 1)دقیقه 54، جونیور ساکالا( : ارسال زیبای 
محوطه  خط  روی  خودی  زمین  درون  از  زامبیا  کاپیتان 
جریمه ایران فرود آمد و ضربه سر بازیکن این تیم توپ را 
با ساکالا رساند وی نیز با حرکت زیبای خود مدافع ایران جا 

گذاشت و با ضربه ای دقیق توپ را به گوشه دروازه فرستاد.
ایران 2 زامبیا 2)دقیقه 59، اسنوک میوپو(: ملی پوشان 
ایران تنها دقایقی پس از باز شدن دروازه خود، باز هم اسیر 
از پشت محوطه  زامبیا  یک شوت شدند و ضربه مهاجم 

جریمه به زیبایی وارد دروازه ایران شد.
ایران 2 زامبیا 3 )دقیقه 65، امانوئل باندا(: در این دقیقه 
شوک به تیم ملی ایران وارد شد و به هم ریختگی مدافعان 
ایران کار دست تیم ملی داد، ارسال زامبیایی ها پس از دو بار 
دفع میرزازاد با ضربه سوم از بین مدافعان ایران درون دروازه 

جای گرفت. 
ایران 2 زامبیا 4)دقیقه 72، داکا(: بازیکنان زامبیا موفق 
شدند باز هم دروازه ایران را از روی شوت راه دور باز کنند، 
آنها که متوجه ضعف ایران در شوت راه دور شدند در این 

دقیقه با شوتی زیبا توپ را به کنج دروازه ایران فرستادند.
بهترین بازیکن:

بهترین  توان  را می  ها  زامبیایی  مهاجم  جونیور ساکالا 
بازیکن این دیدار دانست، او که یکی از گل های تیمش را در 

این دیدار به ثمر رساند بارها با حرکات خود مدافعان ایران 
را به هم ریخت و توانست با اثرگذاری بالای خود موجبات 

پیروزی تیمش را فراهم کند.
 اتفاق ویژه:

از  توانستند  می  که  صورتی  در  کشورمان  پوشان  ملی 
این بازی امتیاز بگیرند یکی از اصلی ترین امیدهای صعود 
محسوب می شدند، آنها حتی از حریف قدرتمند خود نیز با 
دو گل پیش افتادند اما عجیب بود که نه تنها موفق نشدند 
از گل های خود دفاع کنند که چهار بار نیز دروازه خود را 
باز شده دیدند. البته ملی پوشان ایران هنوز امید به صعود 

از گروه خود دارند.
دقایق حساس:

دقیقه 2 - اولین موقعیت خطرناک این دیدار در دومین 
دقیقه بازی اتفاق افتاد و ملی پوشان ایران می توانستند 
دروازه حریف را باز کنند اما شکاری موقعیت استثنایی خود 

را با بی دقتی از دست داد.
دقیقه 11 - ضربه ایستگاهی بازیکن زامبیایی از بالای دروازه 

به بیرون رفت.
دقیقه 11 - حمله دیگر از تیم آفریقایی صورت گرفت اما 

بازیکن این تیم به دلیل حضور در آفساید متوقف شد.
دقیقه 13 - یک حمله دیگر از بازیکنان کشورمان اما داور به 

نشانه آفساید در سوت خود دمید.
دقیقه 24 - شوت راه دور بازیکنان زامبیا از بالای دروازه 

ایران به بیرون رفت.
دقیقه 30 - حرکت هجومی زامبیایی ها دروازه ایران را 
تهدید کرد اما میرزازاد موفق شد دروازه ایران را بسته نگه 

دارد. 
دقیقه 36 - ارسال بلند حریف از روی نقطه کرنر توسط 

میرزازاد از روی دروازه ایران دور شد.
دقیقه 41 - ارسال بلند ملی پوشان کشورمان از روی نقطه 
کرنر، با ضربه سر مهاجم ایران همراه شد اما این توپ سودی 

برای ما نداشت.
دقیقه 44 - ضدحمله سریع زامبیایی ها دروازه ایران را با 
خطر مواجه کرد اما خروج خوب میزازاد و پوشش مناسب 

وی باعث دفع خطر شد.
دقیقه 45 - شوت راه دور حریف با اختلاف کمی از بالای 

دروازه به بیرون رفت. 
دقیقه 1+45 - ارسال بلند ملی پوشان کشورمان با ضربه 
سر شکاری دروازه زامبیا را به شدت تهدید کرد اما این توپ 

با اختلاف کمی از بالای دروازه به بیرون رفت. 
دقیقه 2+45 - ضربه سر مهاجم زامبیا مهمترین فرصت 
بازیکنان این تیم بود اما ضربه او با برخورد به تیر دروازه از 

دست رفت.
دقیقه 47 - توپ ارسالی رزاق پور از روی ضربه ایستگاهی 
دروازه زامبیا را تهدید کرد اما مدافعان حریف این توپ را 

راهی کرنر کردند. 
دقیقه 69 - ارسال ملی پوشان کشورمان در موقعیت خوبی 
به شکاری رسید اما او نتوانست از این فرصت استفاده کند. 

دقیقه 86 - ضربه ایستگاهی بازیکنان ایران راهی به دروازه 
حریف نیافت.

دقیقه 89 - شوت راه دور رزاق پور دروازه زامبیا را با تهدید 
سختی مواجه کرد اما این توپ با اختلاف کمی از بالای 

دروازه به بیرون رفت.
پیروانی:

 اگر با اشتباهی شکست خوردیم، این اشتباه به من 
بر می گردد

سرمربی تیم فوتبال جوانان ایران پس از شکست تیمش 
با اشتباهی رقم  مقابل زامبیا اعلام کرد اگر این شکست 

خورده باشد، این اشتباه او بوده است.
 امیر حسین پیروانی پس از شکست 4 بر 2 ایران مقابل 
زامبیا، اظهار داشت: ما بازی را خوب شروع کردیم، اما در 
نیمه دوم به دلیل شرایط بدنی بازیکنان نسبت به زامبیا کم 
آوردیم. این مشکل باعث شد که در عرض 13 دقیقه 4 گل 
دریافت کنیم. بازیکنان ما در نیمه اول ارائه گر بازی خوبی 
بودند. طبیعی است که ما پس از سال ها در جام جهانی حاضر 
شده ایم. وی افزود: لیگ ایران اخیراً تمام شده و بازیکنان در 
یک لیگ فرسایشی حضور داشتند. ما برای آماده سازی کامل 
تیم فرصت کافی نداشتیم، اما با این وجود در همان زمان هم 
بازیکنان با همه وجود تمرین کردند. طبیعی است که برای 

حضور در این مسابقات باید تجارب بیشتری داشت.
بازی  بازیکنان گفتم که  به  بارها  ادامه داد: من  پیروانی 
را کنترل کنند، اما آنها تمرکز خود را از دست دادند. این 
طبیعت فوتبال است. بچه ها در این دو بازی بسیار شاداب 
کار کردند و من هم از عملکرد آنها رضایت کامل دارم. اگر 

اشتباهی شد و بازی را باختیم، به من برمی گردد.
سرمربی تیم جوانان ایران درباره بازی سوم مقابل پرتغال 
گفت: باید با بازیکنان صحبت کنیم و آنها را برای دیدار با این 
تیم آماده کنیم. هنوز شانس خوبی برای صعود از گروه داریم.

پیروانی درباره اینکه آیا تصور می کرد تیمش پس از برتری 
2 بر صفر مقابل زامبیا در نهایت شکت بخورد یا نه، بیان 
داشت: ما از نظر بدنی کم آوردیم. در ادامه زامبیا توپ و 
میدان را در اختیار گرفت و توانست چهار بار دروازه ما را 

باز کند.

ایران 2 - زامبیا 4 ؛

 از صعود قطعی تا حذف احتمالی
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 روزه  داری برای کبد چرب؛ فایده یا ضرر؟! 
بسیاری از افراد به دلیل اندکی ناراحتی گوارشی از روزه گرفتن اجتناب می کنند، در حالی 
که با رعایت چند نکته تغذیه ای می توان این عوارض را به حداقل خود رساند و فریضه روزه 

را به جا آورد. اما برای کبد چرب چه کار می توان کرد؟
بسیاری از افراد به دلیل اندکی ناراحتی گوارشی از روزه گرفتن اجتناب می کنند، در حالی 
که با رعایت چند نکته تغذیه ای می توان این عوارض را به حداقل خود رساند و فریضه روزه 
را به جا آورد. حتی روزه داری در مورد برخی بیماران نقش درمانی دارد. به عنوان مثال 
افرادی که کبد چرب دارند نه تنها می توانند روزه بگیرند، بلکه روزه داری به سلامتشان هم 

کمک خواهد کرد.
دکتر ناصر ابراهیمی دریانی -فوق تخصص بیماری های گوارش و کبد گفت: بد نیست 
بدانید براساس آمار 70 درصد افرادی که چاق هستند کبد چرب دارند. همچنین کبد 
چرب در افرادی که دارای شکم بزرگ هستند نسبت به کسانی که چاقی سراسری دارند، 

بیشتر دیده می شود و خطرناک تر است.
فواید روزه  داری برای مبتلایان به کبد چرب

حالا چرا متخصصان تا این حد روی درمان )مبتنی بر کاهش وزن( کبد چرب تاکید 
دارند؟ در پاسخ باید گفت اگر به کبد چرب اهمیت داده نشود و افراد از شر اضافه وزن 
خلاص نشوند، کم کم کبدشان سفت شده و در نهایت از کار می افتد بنابراین ماه رمضان 
برای افرادی که کبد چرب دارند فرصت خوبی است تا علاوه بر بهره مندی از آثار معنوی 
روزه بتوانند از این فرصت استفاده و وزن خود را کم کنند، چون همان طور که اشاره شد 
اصل درمان کبد چرب، کاهش وزن است. پس روزه گرفتن نه تنها برای کبد چرب ضرری 
ندارد، بلکه خیلی هم مفید است. البته بیماران مبتلا به کبد چرب اگر روزه بگیرند و بعد از 

آن غذای چرب مصرف کنند، وزن آنها کاهش پیدا نخواهد کرد.
اهمیت اصلاح تغذیه

از آنجا که هنگام روزه داری، اسیدیته معده بالا می رود مصرف غذاهای سنگین می تواند 
احساس پری معده، ترش کردن و دیگر مشکلات گوارشی را به همراه داشته باشد؛ اما در 
مقابل، مواد غذایی حاوی فیبر مثلا میوه   و   سبزیجات می تواند از تولید بیش از اندازه اسید 
در معده جلوگیری کند. پس بیماران مبتلا به کبد چرب نباید به این بهانه روزه نگیرند، 

بلکه با اصلاح تغذیه باید به فکر رفع مشکل باشند.
خداحافظی با تلخی دهان

بسیاری از روزه داران ازجمله بیماران مبتلا به کبد چرب، از تلخی دهان در طول روز 
گله دارند. یادتان باشد یکی از علل تلخی دهان همان عارضه ریفلاکس است. توصیه ما 
این است که مواد غذایی چرب را کمتر مصرف کنند. البته در صورتی که بیمار قبل از 
ماه رمضان هم این حالت تلخی را داشته است باید در اولین فرصت ممکن به پزشک 

متخصص مراجعه کند.
اگر دچار سکسکه می شوید

گاهی اوقات افراد در ماه رمضان از سکسکه شکایت دارند. در مورد این افراد ابتدا باید 
بررسی شود که این سکسکه مزمن است یا فقط در ماه مبارک رمضان پیش می آید. اگر 
مشکل به دلیل ابتلا به بیماری گوارشی خاصی نباشد کافی است فرد در خوردن وعده 
افطار پرخوری نکند، بویژه بیماران مبتلا به کبد چرب که پرخوری سلامتشان را تهدید 

می کند.
برای رفع سکسکه هم چند روش درمانی توصیه می شود. یکی این که به فرد می گوییم 
به صورت ناگهانی نفس خود را نگاه دارد. همچنین می توانید یک عدد یخ را روی زبان خود 
بگذارید تا سکسکه قطع شود. زدن ناگهانی به پشت بیمار هم می تواند باعث توقف سکسکه 

شود، ولی اگر سکسکه طولانی شود باید به پزشک مراجعه کرد.

گردن درد و راههای درمان آن
اگر گردن درد دارید، ممکن است از فیزیوتراپی برای کاهش درد و بهبود طیف 
حرکتی گردن کمک بگیرید. فیزیوتراپیست شما می تواند به شما بگوید که برای 

برگشتن به فعالیت های عادی روزمره، لازم است چه کارهایی انجام دهید.
همچنین می تواند بگوید که از چه چیزهای پرهیز کنید. در زمان درمان گردن درد، 
باید فعال باشید و از چیزهای خاصی که ممکن است موجب دردگردن شود اجتناب 

نماید. نیازی به نگرانی نیست و نباید بابت این درد، مضطرب شوید.
منتظر نمانید تا درد، خودش برطرف شود.

اگر گردن درد به سراغ تان آمد، ممکن است احساس کنید اگر منتظر بمانید، درد 
همان طور که ناگهان آمده، خودش هم به یکباره خواهد رفت. شاید گاهی این گونه 
باشد، اما چیزهایی وجود دارد که باید برای برطرف شدن درد، انجام دهید. ملاقات با 
فیزیوتراپیست تان برای یادگرفتن ورزش های مناسب در ابتدا، می تواند به شما کمک 

کند تا سریع تر به وضعیت پیش از دردتان برگردید.
 سروشانه های تان را پایین نیندازید و قوز نکنید.

وضعیت نادرست هنگام نشستن و ایستادن، یکی از دلایل اصلی گردن درد است. 
اگر گردن درد دارید، اجازه دهید فیزیوتراپیست، وضعیت شما را چک کند. او می تواند 
ایده هایی برای کمک به تغییر وضعیت بدن تان ارائه داده و به شما شیوه درست 

نشستن را آموزش دهد تا گردن تان در بهترین وضعیت ممکن باشد.
تنبل نباشید.

ورزش، یکی از ابزار اصلی در پیشگیری از گردن درد است. ورزش عمومی می تواند 
به حداقل رساندن درد گردن کمک کند و تمرین های خاص تقویت گردن و وضعیت 
بدن، می تواند این اطمینان را به شما بدهد که سریعا گردن دردتان برطرف شده و از 

برگشت دوباره آن جلوگیری می کنید.
از بالش های زیاد موقع خواب استفاده نکنید.

اگر با بیشتر از یک بالش می خوابید، دیگر این کار را نکنید. گردن شما از استخوان های 
متعددی تشکیل شده که انحنایی به سمت جلو به نام لوردوسیس را شکل می دهد. 
وقتی با چند بالش می خوابید، سرتان را به سمت جلو می آورید و این می تواند موجب 
ازدست دادن لوردوسیس گردن شده و فشار بیشتری به دیسک ها، مفاصل، و عضلات 
گردن وارد نماید. عادت کنید که با یک بالش بخوابید و هنگام خواب از یک غلتک 

گردنی برای کمک به حمایت انحنای طبیعی گردن استفاده کنید.
 از تایپ کردن دست بردارید.

بیشتر مردم این روزها به گوشی های هوشمند و تبلت های شان گره خورده اند و 
خیلی ها از تلفن شان برای تایپ مداوم درطول روز استفاده می کنندو وقتی ساعت ها، 
سرتان پایین است به گوشی نگاه می کنید و تایپ می کنید، گردن تان را دروضعیت 
 text neck بی نهایت خمیده به سمت جلو نگه می دارید، و این می تواند منجر به
شود که یک بیماری نسبتا جدید به دلیل کاربرد زیاد گوشی و تبلت است. با 
فیزیوتراپیست تان دیداری داشته باشید و یادبگیرید که چطور فشارهایی را که به 
گردن تان هنگام تایپ کردن وارد می کنید را خنثی نمایید. حتی بهتر است دست از 

تایپ کردن بردارید و با یک تماس تلفنی، یا دوستان تان ارتباط برقرار نمایید.
 به درمان های نافعال اعتماد نکنید.

فیزیوتراپیست شما یک کارشناس حرکتی است که می تواند به شما استراتژی های 
فعالی ارائه دهد تا گردن دردتان درمان شود. بعضی از فیزیوتراپیست ها، از درمان های 
نافعال مانند اولتراسوند یا کشش گردنی برای گردن درد استفاده می کنند، اما وابستگی 

زیاد به این گونه درمان های نافعال، موثرترین شیوه درمان گردن درد شما نیست.
اطمینان حاصل کنید که فیزیوتراپیست شما، ورزش  های فعال و استراتژی های 

حرکتی را به شما یادمی دهد که بتوانید گردن دردتان را خودتان کنترل کنید.
هرچند گردن درد معمولا یک مشکل مکانیکی در بدن است، اما گاهی بیماری های 
جدی خودشان را در گردن درد بروز می دهند. اگر شما گردن درد مداوم دارید یا دردی 
مربوط به خستگی، تب، یا کاهش وزن، باید سریع تربه پزشک تان مراجعه کنید تا علت 
دردتان مشخص شود. گردن درد می تواند موجب کم خوابی، ازدست دادن کار، یا عدم 
شرکت در فعالیت های عادی تفریحی شود. تمرین با فیزیوتراپیست می تواند به شما 
کمک کند کاری را که لازم است انجام دهید یادگرفته و بدانید که چه کاری را نباید 

انجام دهید تا گردن دردتان کنترل شود.

این خوراکی ها شما را مبتلا به آلزایمر می کنند
با وجود اینکه مصرف فست فود، خوراکی های شیرین و پرچرب باعث ابتلای افراد 
به بیماری های مرگبار به ویژه آلزایمر می شود، اما مصرف برخی خوراکی های سالم نیز 

می تواند اثر تخریبی برای مغز داشته باشد.
محققان رشته قلب و عروق کالیفرنیا در جدیدترین تحقیقات خود دریافتند مصرف 
برخی میوه ها مانند خیار به دلیل دارا بودن پروتئین لکتین می تواند باعث ابتلای افراد 
به بیماری آلزایمر یا تشدید این عارضه شود. کارشناسان وجود رابطه بین مصرف خیار 
و ابتلا به بیماری آلزایمر را به اثبات رسانده اند.  پروتئین لکتین ماده ای مفید برای 
محافظت از سیستم ایمنی گیاه است، اما زمانی که به همراه غذا توسط فرد استفاده 
می شود باعث آسیب به سلول های بدن به ویژه دستگاه گوارش و مغز می شود که 

می تواند آلزایمر را در پی داشته باشد. 
 برخی مواد غذایی حاوی لکتین عبارتند از:

خیار، بادمجان، سیب زمینی، گوجه فرنگی، سویا و غلات سبوس دار که با وجود 
فواید بی شمار برای سلامت بدن، می توانند منجر به آلزایمر شوند.  کارشناسان در عین 

حال دریافتند اثر لکتین بر بدن در افراد با گروه های خونی مختلف متفاوت است. 
برهمین اساس افراد با گروه های خونی زیر باید از مصرف برخی خوراکی ها به میزان 

زیاد اجتناب کنند. 
گروه خونی نوع O: گندم، روغن سویا، بادام زمینی، لوبیا قرمز

گروه خونی نوع A: لوبیا، گوجه فرنگی، بادمجان
گروه خونی نوع B: گوشت مرغ، سویا، عدس

گروه خونی نوع AB: گوشت مرغ، موز، لوبیا، باقلا 
براساس پژوهش ها لکتین باعث اختلال در عملکرد گیرنده های انسولین شده و 

آسیب دیدن رگ های خونی و اختلال در عملکرد سلول های مغزی می شود.
 از جمله دیگر مواد غذایی حاوی لکتین فلفل، خیار، سویا، دانه های غلات، حبوبات، 
لوبیا و برخی جوانه های خوراکی را می توان نام برد.  براساس پژوهش ها بیماری آلزایمر 
یکی از بیماری های خطرناک و مرگبار در عصر حاضر است که کارشناسان تخمین 
می زنند در حدود 50 سال آینده میلیارد ها انسان به خصوص افراد در آستانه میانسالی 
و سالمندی به این بیماری مبتلا و نیازمند مراقبت و رسیدگی دائمی می شوند.  در اثر 
بیماری آلزایمر سلول های مغزی آسیب دیده فرد در به یادآوردن خاطرات کوتاه مدت 
با مشکل مواجه می شوند، این بیماری متاسفانه فاقد راه حل درمانی است که بیشتر 

مبتلایان در اثر مشکلات ثانویه ناشی از این بیماری جان خود را از دست می دهند.

ناخن ها، بهترین سر نخ برای تشخیص
 انواع بیماری

یک متخصص پوست گفت: ناخن ها بهترین سرنخ برای تشخیص بیماری ها هستند 
و پزشکان می توانند بسیاری از بیماری ها را از روی ناخن افراد تشخیص دهند.

به گزارش جام جم آنلاین به نقل از میزان، پریسا داورزنی گفت: در بسیاری از مواقع 
پزشکان قادر هستند بیماری های افراد را از روی ناخن های آن ها تشخیص دهند.

وی افزود: تشخیص مشکلات ناخن ها به راحتی از سوی متخصصان پوست قابل 
شناسایی است و پس از آن، بیماران باید به پزشکان متخصص معرفی شوند.

این متخصص پوست با اشاره به نشانه های قابل تشخیص در ناخن ها اظهارکرد: گاه 
دیده می شود که روی ناخن افراد سفید شده و یا تمام ناخن زرد می شود. این ها همه 

دلایل بیماری محسوب شده و باید در کمترین زمان ممکن به آن ها رسیدگی شود.
داورزنی با بیان اینکه سفیدی ناخن می تواند علائم بیماری هایی نظیر مشکلات کبدی 
و یا قلبی باشد تصریح کرد: وقتی فردی بر روی ناخن خود سفیدی هایی را مشاهده کرد 
باید به پزشک مراجعه کند، زیرا این عامل می تواند دلیلی بر بیماری های قلبی، کبدی و 
ریوی باشد. وی در خصوص چرایی زرد شدن ناخن ها خاطرنشان کرد: افرادی که بیش از 
اندازه از لاک استفاده می کنند و یا به روی ناخن های خود، ناخن مصنوعی قرار می دهند 
دچار عفونت های قارچی شده و ناخنشان زرد می شود، اما گاهی نیز دیده شده که این 

زردی ناخن به دلیل دیابت، مشکلات تیروئید و یا مشکلات ریوی بوده است.

اندر فواید برگ تربچه
تربچه خاصیت ضد سرطان دارد و مدت مدیدی است که از این سبزی برای درمان 
 C اختلالات کبدی استفاده می شود. برگ و ریشه تربچه دارای مقدار فراوانی ویتامین
است. مقدار ویتامین C موجود در برگ های این سبزی، نسبت به ریشه آن پنج برابر 
بیشتر است. ریشه کروی و قرمز این سبزی همچنین دارای مقادیر فراوانی پتاسیم، 
اسید فولیک و مس است. تربچه خاصیت ضد سرطان دارد و مدت مدیدی است 
که از این سبزی برای درمان اختلالات کبدی استفاده می شود. از تربچه برای دفع 
سنگ های کلیوی استفاده می شود و برای درمان نقرس و روماتیسم مفید است. اگر 
برگ آن همراه با غذا خورده شود کمک خوبی برای هضم غذا است. آب برگ تربچه 

برای تقویت چشم مفید است.خوردن تخم تربچه، ترشح شیرِ مادر را زیاد می کند.

لخته های خون یا آن چه در پزشکی به ترومبوز 
سیاهرگی عمقی )DVT ( ارجاع می شود، لخته هایی 
هستند که در سیاهرگ های لگن، ساق پا، ران یا دیگر 
مناطق بدن تشکیل شده و جریان خون را مسدود 
می کنند. لخته های خون یا آن چه در پزشکی به 
ترومبوز سیاهرگی عمقی )DVT ( ارجاع می شود، 
لخته هایی هستند که در سیاهرگ های لگن، ساق پا، 
ران یا دیگر مناطق بدن تشکیل شده و جریان خون را 
مسدود می کنند. در صورت حرکت و مسدود کردن 
رگ های خونی در ریه و شکل گیری آمبولی ریوی 
که زندگی انسان را در معرض تهدید قرار می دهد، 
لخته های خون می توانند مرگ آفرین باشند. بهترین 
روش برای پیشگیری از لخته خون آگاهی و پرهیز از 

خطرات مرتبط با توسعه DVT است …
دوره های طولانی از عدم تحرک

نشستن طولانی مدت یا عدم تحرک یکی از ایده 
آل ترین شرایط برای تشکیل لخته خون است، که در 
این حالت عضلات منقبض نمی شوند. به عنوان مثال، 
مسافرت های هوایی طولانی مدت بین قاره ای، سفر 
با اتوبوس یا خودرو شخصی را می توانید مد نظر قرار 
دهید. این عدم تحرک می تواند به طور قابل توجهی 
جریان خون را کاهش داده و به شکل گیری لخته 

خون منجر شود.
دوره های طولانی سکون )به عنوان مثال، پس از 
عمل جراحی یا جراحت( نیز به عنوان شرایط خطر 

آفرین برای تشکیل DVT در نظر گرفته می شوند.

سن و وزن بدن
اضافه وزن می تواند به مشکلات سلامت مختلف 
منجر شود که تشکیل لخته خون یکی از آنها محسوب 

می شود.
بدن فشار روی سیاهرگ های  اضافی  حمل وزن 
موجود در لگن و پاها را افزایش می دهد. همچنین، 
افرادی که بیش از 60 سال سن دارند در معرض خطر 
بیشتری برای تشکیل DVT قرار دارند. با این وجود، 
لخته های خون و DVT می توانند در هر سنی شکل 
بگیرند، به ویژه اگر تعدادی از عوامل خطر آفرین وجود 

داشته باشند.
بارداری

در زمان بارداری، مادر مجبور است وزنی اضافی را 
به ویژه در سه ماه پایانی با خود حمل کند. این فشار 
بر سیاهرگ های  تواند استرس و فشار  اضافی می 
موجود در لگن و پاها را افزایش دهد. افزون بر این، 
خطر ابتلا به یک DVT یا لخته خون شش ماه پس از 
زایمان نیز همچنان وجود دارد. این مساله به ویژه برای 
مادرانی که پس از زایمان کم تحرک هستند بیشتر 

صادق است.
جراحت یا عمل جراحی

استراحت طولانی مدت در بستر پس از یک آسیب 
دیدگی یا عمل جراحی می تواند به شکل گیری یک 
DVT منجر شود. هر گونه دوره طولانی مدت ایستایی  
به  تواند  می  بیمارستان   در  بستری شدن  همانند 
کاهش انقباض در عضلات پاها، کاهش گردش خون، و 

خطر بالاتر شکل گیری لخته خون منجر شود. بیماران 
فلج نیز در معرض خطر بالای DVT قرار دارند.

قرص های ضد بارداری
اگرچه محصولات ضد بارداری لزوما موجب شکل 
گیری لخته خون نمی شوند، اما برخی انواع قرص های 
ضد بارداری می توانند خطرDVT را در زنان تقریبا 
400 درصد افزایش دهند. قرص های ضد بارداری 
و درمان جایگزینی هورمون، که شامل هورمون های 
استروژن و پروژسترون می شود، ممکن است عوامل 
لخته شدن خون را تشدید کنند و زنان را در معرض 

خطر ابتلا به DVT قرار دهند.
سیگار کشیدن

اگر فردی سیگاری هستید، از این مساله آگاهی دارید 
که لطفی در حق سلامت بدن خود نمی کنید. سیگار 
کشیدن می تواند بر گردش خون و توانایی خون برای 
لخته شدن تاثیرگذار باشد و خطر DVT را افزایش 
دهد. با این وجود، مرگ و میر ناشی از DVT و آمبولی 
انسدادی مزمن  بیماری  به  مبتلا  بیماران  در  ریوی 
ریه )COPD( به واسطه ترکیبی از عوامل، از جمله 
اختلالات لخته شدن خون و کاهش تحرک افزایش 

یافته است.
زمینه ژنتیکی

اگر سابقه ژنتیکی یا خانوادگی مرگ در زمان حیات 
پدر )DVP( دارید، خود را در معرض خطر یک لخته 
خون بدانید. سابقه خانوادگی DVT و آمبولی ریوی 
)PE( هر دو از عوامل خطرآفرین برای DVP  هستند.

علمی و سلامت 

 

تلاش محققان ایرانی برای کاهش سمیت 
ناقل های دارویی با نانوذرات محققان امکان عجیبی را فراهم کرده اند که طی 

به  اقدام  فای  وای  امواج  از  استفاده  با  توان  می  آن 
تصویربرداری از افراد آن سوی دیوار کرد.

پایگاه علمی -خبری ساینس الرت گزارش داد: وای 
فای از دیوارها عبور می کند و به همین دلیل است 
که می توانیم از یک روتر بی سیم که در اتاق دیگری 
قرار دارد برای وارد شدن به دنیای اینترنت استفاده 

کنیم.
اکنون گروهی از محققان در آلمان راهی را پیدا کرده 
اند که می توان با استفاده از وای فای، تصاویر هولوگرام 
یا تصاویر سه بعدی از اشیا و افرادی که در آن سوی 

دیوار یک اتاق قرار دارند را تهیه کرد.
فیلیپ هال محقق جوان 23 ساله ای است که این 
نوآوری را به عنوان بخشی از پایان نامه تحصیلی خود در 
دانشگاه فنی مونیخ ارایه کرده است. او می گوید: اکنون 

این امکان فراهم شده که اتاق را با استفاده از امواج وای 
فای به طور کامل اسکن کرد.

البته وی تصریح کرده که این فناوری هنوز در مراحل 
ابتدایی قرار دارد و فعلا در قالب یک فناوری پیش 
ساخته مطرح است که وضوح تصویر به دست آمده 
کیفیت چندانی ندارد اما نکته مهم این است که این 

امکان فراهم شده است.
این محقق جوان می گوید: با استفاده از این فناوری 
می توان تصویر مبهمی از یک فنجان قهوه که آن سوی 
دیوار قرار دارد تهیه کرد هر چند شاید نتوان شکل آن 
را به درستی تشخیص داد اما وقتی صحبت از انسان 
یا یک حیوان نظیر سگ به میان می آید می توان 
تصویر آن را با وضوح بیشتری پدیدار کرد. در واقع از 
این طریق می توان تصویر اجسام بزرگتر از 4 سانتیمتر 

را تهیه کرد.

تصویربرداری با وای فای از آن سوی دیوار

شرکتی انگلیسی قصد دارد با فوم تهیه شده از جلبک های فاضلابی نوعی کفش 
آبی و خاکی تولید کند. با تولید هر جفت کفش مردانه سایز 42 از این فوم جلبکی، 

حدود 216 لیتر آب پاکسازی می شود.
در سال 2015 محققان شرکت Effekt توانتسند از ماده ای به نام Algix نوعی 
بیوپلاستیک تولید کنند. برای تولید این ماده به جای نفت از جلبک استفاده می 
شود. اکنون شرکتی به نام Bloom Company از »آلگیکس« فوم Bloom را 
ساخته و روانه بازار کرده است. جالب آنکه به زودی کفش هایی با این ماده تولید 

خواهد شد.
این شرکت فوم را با استفاده از جلبک های ناشی از جریان های فاضلاب در 
آمریکا و آسیا تولید می کند. در این دو قاره مواد موجود در آب معمولا به تولید 
جلبک منجر می شوند. این جلبک ها خطری برای حیات آبزیان هستند. بنابراین 
برای تولید این نوع جلبک نیازی به کود نیست و از سوی دیگر برداشت آن به حفظ 

محیط زیست کمک می کند.
جلبک جمع آوری شده پس از خشک و پلیمریزه شدن به گلوله هایی تبدیل 
می شود. سپس محققان آن را با ترکیبات دیگری مخلوط می کنند تا یک فوم نرم 
و انعطاف پذیر تولید شود. جلبک با توجه به فرمول و نوع کاربرد آن می تواند 15 

تا 6 درصد یک کالای تولید شده را تشکیل دهد.

درهمین راستا شرکت انگلیسی Vivobarefoot اعلام کرده با همکاری شرکت 
بلوم نخستین کفش فوم جلبکی را خواهد ساخت. این کفش ها در آب و خاک قابل 
 Vivobarefoot نام گذاری شده و به گفته شرکت Ultra استفاده هستند. این کفش
با تولید یک جفت کفش مردانه سایز 42، حدود 216 لیتر آب پاکسازی می شود.
 کفش های جلبکی از ماه جولای در وب سایت این شرکت فروخته می شوند.

کفشهای جلبکی از راه می رسند

تیمی از محققان دانشگاه آزاد واحد علوم دارویی تهران مطالعاتی را در زمینه کاهش 
سمیت نانوذرات بعنوان ناقل های دارو رسانی انجام دادند و امیدوارند در طی  آن 
نانوموادی را به عنوان حامل دارو معرفی کنند که سمیت کمتری بر روی سیستم های 

زیستی داشته باشد.
دکتر مجتبی فلاحتی از محققان طرح و عضو هیات علمی دانشگاه آزاد علوم 
دارویی تهران در گفت وگو با ایسنا، در این باره اظهار کرد: بسیاری از بیماران سرطانی 
و افرادی که از بیماری های سیستم عصبی رنج می برند، در اثر این بیماری ها فوت 
نمی کنند، بلکه به خاطر عوارض جانبی ناشی از داروهایی که برای درمان این بیماری ها 
مصرف می کنند، می میرند.وی ادامه داد: از این رو کاهش عوارض جانبی داروها بر 
روی بافت های سالم می تواند نقش مهمی در بهبود بیشتر بیماری ها داشته باشد و 
برای این منظور در این مطالعات استفاده از نانوذرات به عنوان حامل دارو و رساندن 
آن به بافت مورد نظر پیشنهاد شده است.فلاحتی عنوان این طرح را »واکنش بین 
نانولوله های کربنی با سیستم های زیستی« ذکر و اظهار کرد: یکی از کاربردهای 
نانوذرات، دارورسانی هدفمند به بافت مورد نظر است، ولی از آنجایی که نانوذرات 
خود نیز سمی هستند، تحقیقات بسیاری در زمینه کاهش سمیت این نانوذرات در 
دارورسانی در حال انجام است و مقالات زیادی در این مورد منشر شده است.وی اضافه 
کرد: اکثر محققان این حوزه پیشنهاد داده اند تا سطح این نانوذرات توسط گروه های 
عاملی پوشش داده شود تا سمیت آنها به حداقل برسد؛ در صورتی که این روش ها در 
سیستم های زیستی جوابگو نیست.فلاحتی ادامه داد: بر این اساس در این مطالعات 
درصدد معرفی روش هایی بودیم که میزان سمیت نانو ذرات برای کاربرد در سامانه های 
دارورسانی را به حداقل برساند. میزان کشش سطحی ترکیبات حامل های دارویی 
می تواند برای تشخیص میزان سمیت نانوذره مؤثر باشد. وی با بیان اینکه در این پروژه 
20 آزمایش مختلف را در فاز پروتئینی و سلولی انجام دادیم، گفت: در این مطالعات 
نشان دادیم که سمیت کدام نانوذره بیشتر و کدام یک کمتر است و این که کشش 
سطحی چه نقشی می تواند در کاهش سمیت نانوذرات ایفا کند. عضو هیات علمی 
دانشگاه آزاد واحد علوم دارویی خاطر نشان کرد: این نانو ذرات پس از ورود به بدن، 
باعث تغییرات ساختاری، تجمع پروتئین ها و سپس واکنش سمی سلول ها می شوند 
که در نتیجه آن مکانیسم های مرگ سلولی فعال شده و قسمت هایی از بافت های سالم 
تخریب خواهند شد.وی با ذکر مثالی چنین توضیح داد: بطور مثال اگر این نانوذرات 
بعنوان حامل دارو وارد سیستم عصبی شوند، می توانند باعث تغییرات ساختاری و 
در نتیجه تجمع پروتئین های سیستم عصبی مثل پروتئین »تاو« شوند. تجمع این 
پروتئین باعث بروز گستره ای از بیماری های عصبی از جمله آلزایمر، پارکینسون، 
هانگتینگتون، مرگ نورون ها و حتی کدورت شبکیه چشم می شود.این محقق حوزه 
بیوفیزیک با بیان اینکه این طرح در حوزه داروسازی، پزشکی و نانوبیوتکنولوژی کاربرد 
دارد،   افزود: این مقاله با هزینه شخصی انجام شد و درپی اخذ حمایت های مالی 
هستیم تا بتوانیم در فاز In vivo )آزمایش در سیستم طبیعی موجود زنده( نیز این 
تحقیقات را دنبال کنیم؛ چراکه این طرح در شرایط  in vitro )مطالعات در آزمایشگاه( 
برای بررسی سمیت نانو ذرات در سطح سلولی و پروتئینی انجام شده است. فلاحتی از 
ارائه یک نظریه به نام »نظریه فلاحتی-صبوری« در این طرح خبر داد و یادآور شد: در 
این نظریه نقش کشش سطحی نانوذرات در تعیین میزان سمیت آنها بررسی و عنوان 
شد که کشش سطحی نانوذرات و پروتئین ها می تواند نقش تعیین کننده ای در کاهش 
تجمع پروتئین ها ایفا کند؛ چراکه این تجمعات پروتئینی در سیستم های زیستی بسیار 

خطرناک است و باعث ایجاد بسیاری از بیماری های عصبی می شوند.
این محقق اضافه کرد: از این رو دانستن میزان کشش سطحی و نوع برهمکنش بین 
نانوذرات و پروتئین ها می تواند نقش تعیین کننده ای در کاهش اثرات سمی نانوذرات 

در سیستم های زیستی ایفا کند.
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عوامل خطرناک لخته شدن خون را بشناسید

خانوادگی  خودروی  خودروسازی  شرکت  یک 
را با پهپاد ترکیب کرده که دارای GPS و دوربین 
است. به همین دلیل می تواند در سفر از سرنشینان 

فیلمبرداری کند.
در این اواخر در بسیاری از طرح های اولیه پهپاد و 
خودرو بایکدیگر ترکیب شده اند. اما به نظر می رسد 
این ایده ها در حال حاضر اجرایی نباشد. در این 
میان شرکت نیسان تصمیم گرفته تا یک خودروی 

SUV خانوادگی مدل X-Trail را با پهپادی ترکیب 
کند.

 البته این پهپاد بخشی از بسته X-Space است که 
مشتریان می توانند به طور گزینشی انتخاب کنند.

بقیه خودروسازان در گذشته  مانند  نیسان هم 
پهپاد و خودرو با یکدیگر ترکیب کرده بود. البته این 
ایده هیچ گاه عملی نشده بود. این شرکت یک پهپاد 
مسابقه ای طراحی کرده و در GT-R سال گذشته 

 X-Space به نمایش گذاشته بود.  بسته گزینشی
 Parrot به جای این پهپاد مسابقه ای از یک پهپاد
Bebop2 معمولی استفاده می کند این پهپاد علاوه 
بر دوربین 14 مگاپیکسل مجهز به GPS و فناوری 
ردیابی بصری است که می تواند به طور خودکار 
خودرو را دنبال کند و از سرنشینان تصویر برداری 
و فیلمبرداری انجام دهد. بنابراین سرنشینان خودرو 
می توانند طی سفر از خود تصویربردرای و فیلم 

برداری کنند.
می توان از این پهپاد به طور جدا از خودرو نیز 
استفاده کرد. به عبارت دیگر کاربر می تواند هنگام 
راه رفتن، دوچرخه سواری، قایق سواری یا هر وسیله 
از خود  پهپاد  از  استفاده  با  دیگری  نقل  و  حمل 
فیلمبرداری کند. همراه پهپاد یک کنترل از راه دور 
و عینک های مخصوصی نیز ارائه می شود. حداکثر 
مدت زمان پرواز پهپاد 25 دقیقه است. علاوه بر این 
مخزنی برای پهپاد در خودرو در نظر گرفته شده 

است.
ماهواره  بسته X-Space شامل یک  به هرحال 
جهت یاب، سقف پانورامیک و ریل های سقفی برای 

قراردادن و حفظ دوچرخه بالای خودرو است.  

یک خودروی خانوادگی با پهپاد ترکیب شد



اجتماعی6
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مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم  مطرح کرد

وجود 350 اثر ثبت ملی و 15 هزار شیئ 
تاریخی در استان قم 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت:  حافظان 
اصلی میراث فرهنگی مردم هستند و دستگاه های اجرایی و ارگان ها مختلف 

موظف هستند مردم را با وظایف خود آشنا کنند.
عیسی رضایی درهمایش حافظان میراث فرهنگی که در گنجینه آثار مراجع 
استان قم برگزار شد گفت: حفظ آثار تاریخی یک وظیفه همگانی است ، در 
صورتی که این آثار به مردم معرفی شود، مردم به عنوان یک متولی با آن برخورد 

می کنند.
مدیرکل میراث فرهنگی قم، افزود: دولت یازدهم در حفظ و احیاء میراث 

فرهنگی کارنامه درخشانی از خود به یادگار گذاشت.
وی ادامه داد: در دولت تدبیر و امید 7 اثر در فهرست جهانی یونسکو به ثبت 
رسید که  از این میان در حوزه آثار تاریخی ملموس پنج ثبت جهانی و در حوزه 
آثار تاریخی ناملموس 2 اثر، ثبت جهانی شد که دستاورد بزرگ دولت یازدهم در 

حوزه میراث فرهنگی محسوب می شود.
وی اضافه کرد: استرداد حدود 580 شئ تاریخی ایران از کشورهای آمریکا، 
ایتالیا و بلژیک از دیپلماسی فعال فرهنگی دولت یازدهم برای استرداد اموال 
تاریخی به کشور حکایت می کند که این موفقیت بسیار مهم نتیجه تعامل 
سازنده و  ارتباط مناسب و سالم با کشورهای دنیا است.رضایی گفت: در استان 
قم 350 اثر ثبت ملی و 15 هزار شیئ تاریخی داریم که متاسفانه حرمت این آثار 
را نگه نداشتیم چرا که  این اشیاء در مکان نامناسب و بدون استاندارد نگهداری 

می شود.

شهردار منطقه 6 قم  خبرداد

کاشت 35 هزار گلدان در بلوار
 حضرت معصومه)سُ( 

شهردار منطقه 6 قم از کاشت 35 هزار گلدان انواع درختچه و گل فصلی در 
بلوار حضرت معصومه خبر داد .

سیدمحمد موسوی منش با اشاره به اهمیت توسعه فضای سبز در سطح 
منطقه، اظهار کرد: توسعه فضای سبز سبب سرسبزی و نشاط در سطح منطقه 

می شود و در افزایش سرانه فضای سبز منطقه تأثیرگذار است.
شهردار منطقه 6 قم خاطرنشان کرد: پروژه های مختلفی به منظور افزایش 
فضای سبز در سطح منطقه اجرا شده که از جمله آنها عملیات کاشت رفیوژ 

وسط بلوار حضرت معصومه)س( در ورودی جعفریه است.
موسوی منش از تکمیل عملیات کاشت رفیوژ وسط بلوار حضرت معصومه)س( 
در ورودی جعفریه خبر داد و افزود: این کاشت در حد فاصل امامزاده عبدالله تا 

ابتدای محور قم ـ جعفریه صورت گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: سعی شده در این پروژه گیاهان متناسب با آب و هوای 
شهر قم استفاده شود که از جمله آنها کاشت 35 هزار گلدان انواع درختچه و گل 

فصلی شامل رز، نسترن، یوکا، مغربی و هزار اصله درخت نارون است.
شهردار منطقه 6 قم عنوان کرد: اعتبار این پروژه 500 میلیون ریال و مدت 

اجرای آن دو هفته بود که بر اساس برنامه زمان بندی شده به پایان رسید.
موسوی منش با اشاره به اهداف این پروژه، گفت: توسعه فضای سبز این بخش 
به منظور زیباسازی بلوار حضرت معصومه)س( صورت گرفته بنابراین باید برای 

حفظ و نگهداری آن نهایت تلاش انجام شود.
وی خاطرنشان کرد: انجام این پروژه حاصل تلاش همکاران است که یکی 
از دستاوردهای آن ایجاد فضایی شاداب و با طراوت در سطح منطقه است که 

زیبایی را برای منطقه به ارمغان می آورد.
شهردار منطقه 6 قم تصفیه آب و هوا، کاهش آثار باد، کاهش هزینه های 
مربوط به رفع آلودگی هوا و گرد و غبار و کاهش فشار و استرس را از دیگر مزایای 

فضای سبز شهری ذکر کرد.

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

احداث کانال موقت خاکی برای هدایت 
آب های سطحی پردیسان 

شهردار منطقه هشت قم از احداث کانال موقت خاکی برای هدایت آب های 
سطحی پردیسان خبر داد .

سیدعبدالله سلیمانی وضعیت جمع آوری آب های سطحی در سطح پردیسان 
را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: با توجه به عدم تکمیل کانال های بالادستی 
پردیسان توسط اداره کل راه و شهرسازی، شهرداری منطقه هشت کانال خاکی 

موقتی در محدوده رینگ جنوبی پردیسان تا رودخانه احداث کرده است.
شهردار منطقه هشت قم با تاکید بر اینکه این کانال تاثیر زیادی در جمع آوری 
و هدایت آب های سطحی دارد، گفت: طول این کانال حدود پنج کیلومتر و 

عرض آن متغیر بین یك تا چهار متر است.
سلیمانی با اشاره به ضرورت و اهداف احداث این کانال در منطقه پردیسان، 
بالادستی پردیسان  از آب های  از ورود سیلاب حاصل  این کانال  بیان کرد: 
به داخل شهر جلوگیری کرده و مانع از بروز خسارت به تاسیسات شهری و 

شهروندان خواهد شد.
وی با تاکید بر ضرورت اقدامی پایدار و جدی برای رفع مشکل سیلاب در 
پردیسان، خاطرنشان کرد: با عنایت به ضرورت موضوع سیلاب ها که تهدیدی 
صورت  به  شده  پیش بینی  کانال های  تکمیل  است،  پردیسان  برای  جدی 
استاندارد و اجرای کامل طرح های آبخیزداری می بایست در اولویت اداره کل 
راه و شهرسازی و سازمان جهاد کشاوری قرار گرفته و اقدامات جدی در این 

زمینه انجام شود.

مدیرعامل سازمان میادین  شهرداری قم  عنوان کرد:

اصلاح خیابان ورودی شهرك صنوف
 با 15 میلیارد ریال اعتبار 

مدیرعامل سازمان میادین از اجرای عملیات عمرانی اصلاح خیابان ورودی 
شهرك صنوف با اعتباری بالغ بر 15 میلیارد ریال خبر داد .

علیرضا مظفری اظهار کرد: عملیات اجرایی این پروژه از فروردین ماه آغاز 
شده و تاکنون پیشرفت فیزیکی خوبی داشته و اواخر ماه جاری به بهره برداری 

خواهد رسید.
وی با بیان اینکه نداشتن زیرساخت های مناسب شهری، یکی از دلایل عمده  
مشکلات عبور و مرور محسوب می شود، افزود: به منظور تسهیل در امر عبور و 
مرور شهری، عملیات اصلاح خیابان ورودی شهرك صنوف در دستور کار قرار 
گرفته است.مظفری با اشاره به اجرای عملیات زیرسازی، جدول گذاری و آسفالت 
در فرآیند این پروژه، خاطرنشان کرد: اجرای نهر به طول هزار و 400 متر، اجرای 
تك جدول به طول 2 هزار و 200 متر، زیرسازی و لکه گیری آسفالت به مساحت 
2 هزار و 900 مترمربع، خاکبرداری به ضخامت 30 سانتیمتر و حجم 3 هزار متر 
مکعب، زیرسازی به ضخامت 30 سانتی متر و حجم 7 هزار و 600 متر مکعب 
و همچنین اجرای آسفالت به حجم 3 هزار و 900 تن از جمله اقدامات عمرانی 
طی فرآیند اجرای این پروژه است.وی با بیان اینکه عملیات اجرایی شهرك صنوف 
با سرعت قابل توجهی در حال پیگیری است، گفت: به دنبال این هستیم تا با 
ایجاد این شهرك بسیاری از صنوف آلاینده و مخرب سیمای شهر را از محدوده 

شهر خارج کرده و بهبود سیما و منظر شهری را محقق سازیم.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  اعلام کرد

اطفاء بیش از ۲00 حریق در اردیبهشت
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از اطفاء بیش از 

200 حریق در اردیبهشت ماه در این شهر خبر داد.
عباس جعفری با اشاره به عملیات های سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری قم در اردیبهشت ماه، اظهار کرد: در این مدت با توجه به وجود 
مناسبت های خاص از جمله نیمه شعبان و تراکم بالای زائرین در محدوده 
مسجد مقدس جمکران برنامه ریزی های گسترده ای صورت گرفت و اقداماتی 
برای تامین ایمنی زائرین سازماندهی شد.وی با تاکید بر اینکه در اردیبهشت 
ماه 660 عملیات آتش نشانی در شهر قم انجام شده است، خاطرنشان کرد: 
این عملیات ها شامل ایمن سازی، نجات و اطفاء حریق بوده که شهروندان از 
طریق سامانه 125 اطلاع رسانی را به نیروهای  عملیاتی و ایستگاه های سازمان 
آتش نشانی داشته اند.جعفری اضافه کرد: در این مدت بالغ بر 247 عملیات 
ایمن سازی، 148 مورد عملیات نجات، 65 مورد عملیات اطفاء حریق ضایعات و 

200 مورد عملیات اطفای  حریق شهری صورت گرفت.

افق روشن سیاست های اجتماعی دولت دوازدهم 

دروغ گفتن چه اثراتی روی بدن می گذارد؟

مدیر عامل شرکت دانش بنیان عمران و ابنیه سازی ستاره نفیس ایرانیان :

اولین شهر رایگان سلامت کودکان در قم به بهره برداری می رسد 

انتخاب دوباره حسن روحانی به ریاست جمهوری 
در انتخابات96 نشانه تایید عملکرد و برنامه های 
چهارساله وی بوده است. در این میان تبیین رویکرد 
سازنده دولت یازدهم در عرصه اجتماعی اهمیت 
فراوانی دارد که امید می رود با برنامه ریزی مدون 
و سیاست گذاری های کارآمد دولت آینده، شاهد 

شکوفایی و پویایی بیشتری در این حوزه شد. 
پویایی و  ارکان اصلی  از  سلامت و رفاه جامعه 
پیشرفت کشور است و نقش تعیین کننده ای در 
ماندگاری و قدرت یابی آن ایفا می کند. بر همین پایه 
توجه به آرامش فکری و روحی، ایجاد رفاه نسبی، 
برقراری عدالت اجتماعی و رعایت حقوق شهروندی 
از جمله مهم ترین موضوع ها برای سنجش میزان 
موفقیت دولت ها در جلب رضایت مردم به شمار 
می رود. بنابراین یکی از ملاک های انتخاب یک فرد 
برای ریاست جمهوری، برآورد عملکرد و برنامه های 
او در حوزه اجتماعی است.  اینکه نامزدهای انتخابات 
ریاست جمهوری چه اقدام هایی را به منظور بهبود 
وضعیت زندگی مردم و ارتقای کیفی جامعه انجام 
خواهند داد و چه برنامه هایی در این زمینه دارند در 
موفقیت آنان در این رقابت تاثیرگذار است؛ موضوعی 

که در انتخابات اخیر به خوبی آشکار بود.
بخش مهمی از اقدام های موثر دولت یازدهم هم 
به مسایل اجتماعی اختصاص یافت. کاهش آسیب 
های اجتماعی، اجرای طرح کارت خرید اعتباری 
درمان  تکمیلی  بیمه  اجرای  بازنشستگان،  برای 
بازنشستگان بدون حمایت دولت برای نزدیک به 
6 میلیون تن، گستـرش پوشش همگانی و اجباری 
بیمه سلامت، کاهش 400 میلیون دلاری واردات 
دارو و افزایش 2 برابری صادرات آن، از جمله این 
اقدام ها محسوب می شود. ضمن آن که تامین 
55 هزار واحد مسکونی برای مددجویان و معلولان، 
افزایش ضریب نفوذ امنیت غذا و تغذیه، افزایش 
اعتبار برنامه بیماری های خاص و افزایش درصد 
سهم ایران در تولید علم در دنیا را می توان در این 

حوزه جای داد.
افزون بر آن، برنامه های اجتماعی دولت دوازدهم 
با محور »مقابله با آسیب های اجتماعی« طراحی 

شده است که مدیریت آسیب های اجتماعی، برنامه 
توانمند افزایی زنان و دختران در جامعه دوستدار 
خانواده و نیز برنامه توسعه ورزش و امور جوانان از آن 

جمله به شمار می روند. 
برنامه هایی نیز در زمینه مربوط به مدیریت آسیب 
های اجتماعی پیش بینی و مطرح شده است که 
از میان می توان به »آموزش مهارت های زندگی 
و مهارت های رویارویی با مشکل ها و بحران ها، 
پیشگیری اولیه از بروز آسیب های اجتماعی از راه 
اصلاح برنامه های آموزشی و پرورشی در میان دانش 
آموزان و دانشجویان، تقویت سازمان های مردم نهاد 
فعال در زمینه آسیب ها و مشکل های اجتماعی، 
اجرای برنامه آموزش مهارت های زندگی و رویارویی 
با مشکل ها و شناسایی منطقه ها و کانون های 
آسیب زا و انجام دادن مداخله های اجتماعی- روانی 

چند« اشاره کرد.
همچنین در حوزه توانمند سازی زنان و دختران 
برنامه هایی همچون »بازتعریف نهادی و بازطراحی 
ساختار معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری، 
تقویت کارکرد خانواده و جایگاه زن در آن، اقدام به 
اصلاح نظام حقوقی و رویه های قضایی مرتبط با 
زنان،  بهداشت  و  سلامت  ارتقاء  خانواده،  و  زنان 
بهبود سطح و کیفیت آموزش، عدالت آموزشی، 
توانمندسازی اقتصادی و افزایش فرصت های شغلی 

زنان در بازار کار« مدنظر قرار گرفته است. 
امور  و  ورزش  توسعه  زمینه  در  دوازدهم  دولت 
جوانان نیز برنامه هایی را در نظر دارد که به چند 
نمونه از آن اشاره می شود. »کاهش تصدی گری 
دولت و مشارکت هرچه بیشتر بخش خصوصی 
اقتصادی  و  بسترسازی حقوقی  در حوزه ورزش، 
جهت تقویت اقتصاد این حوزه، کاهش دخالت های 
بودجه عمومی،  از  افزایش سهم ورزش  سیاسی، 
اصلاح نظام بودجه ریزی و انتصاب های مدیریتی در 
حوزه های مختلف ورزش و جوانان بر پایه تخصص 
های مرتبط« از جمله مهمترین برنامه های این 

دولت محسوب می شود.
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا به منظور بررسی 
چشم انداز اجتماعی و اولویت های دولت آینده برای 

برطرف ساختن معضل های اجتماعی با »عالیه شکر 
بیگی« استادیار و عضو هیات علمی دانشگاه آزاد 
اسلامی تهران و مدیر گروه علمی تخصصی خانواده 

انجمن جامعه شناسی ایران به گفت وگو پرداخت.
- متن کامل گفت وگو در ادامه آمده است:

به نظر شما بزرگ ترین چالش ها و معضل 
هایی که جامعه را با خود درگیر ساخته است، 

چیست؟
آسیب های اجتماعی مانند فقر، بیکاری، اعتیاد، 
طلاق، کارتن خوابی، حاشیه نشینی، خودکشی و 
... موضوع های مهمی به شمار می رود که اینک در 
جامعه جزو مهم ترین معضل های داخلی به شمار 
می رود. این موضوع ها نیازمند برنامه های دقیق و 
کاربردی است که این برنامه ها متاسفانه آنطور که 

باید در روند مناظره ها ارایه نشد. 
به نظر شما دولت دوازدهم چه اقدام هایی را 
باید برای پیگیری و برطرف سازی این معضل 

ها صورت دهد؟ 
این دولت باید سیاستگذاری های راهبردی را برای 
این مشکل ها ارایه دهد و نظارت های لازم برای 
اجرای این برنامه ها در طول این دوره چهارساله را 
به انجام برساند. مهار آسیب های اجتماعی یکی از 
مهمترین مطالبه های ملی است که دولت دوازدهم 
باید به آن توجه کند و اقدام های عملی لازم را در 

این زمینه اجرا شود.
آیا می توان انتظار داشت که با برنامه ریزی 
های دقیق و کارشناسی در آینده ای نزدیک 

شاهد رفع مشکل های اجتماعی باشیم؟
حتی در صورت برنامه ریزی های سیاستمداران باز 
هم نمی توان به سرعت انتظار نتیجه گیری از این 
فعالیت ها را داشت، چون این امر فرآیندی زمانبر 
است. جامعه ایران در انتخابات اخیر به دلیل وعده 
های حجت الاسلام حسن روحانی مبنی بر حل و 
فصل مشکلات داخلی به این سیاست ها رای مثبت 
و موافق دادند و اکنون این وظیفه مهم بر عهده دولت 

است که به این مطالبه ها پاسخ دهد. 
نهادهای  همبستگی  و  همکاری  به  نیاز 
مختلف برای دستیابی به نتیجه ای اثر بخش 

به منظور رفع آسیب های اجتماعی، احساس 
می شود. به نظر شما امکان این وجود دارد که 
در چهارسال آینده این همکاری ها در حوزه 

اجتماعی پررنگ تر از گذشته باشد؟
باید توجه داشت که امکان دارد در طول این دوره 
چهارساله برخی کارشکنی ها و مانع هایی برای عدم 
اما  شود  ایجاد  دوازدهم  دولت  های  آرمان  تحقق 
ضروری است که دولت دوازدهم با عزم راسخ و با 
توجه به خواسته ها ی مردم، به هدف های خود جامه 

عمل بپوشاند. 
برای دستیابی به گشایش های مناسب در 
عرصه های گوناگون اجتماعی بهترین راهکار 
چیست و چگونه می توان به این هدف ها 

دست یافت؟
مهمترین راهبرد و راهکار دولت دوازدهم برای 
بهبود شرایط اجتماعی جامعه برنامه ریزی های 
مدون است. برنامه ریزی ها و سیاستگذاری های 
بلند مدت، میان مدت و کوتاه مدت یا آنی نخستین 
گام دولت دوازدهم برای بهبود معضلات اجتماعی 
ارتقای  برای  نمونه  به عنوان  محسوب می شود. 
آمار ازدواج جوانان نیازمند فراهم آمدن زمینه های 

اشتغالزایی در دولت دوازدهم هستیم. 

برای بررسی اولویت ها در زمینه حل معضل 
های اجتماعی ضروری است که کارشناسان 
کارآزموده با دولت همکاری کنند. به باور شما 
چه افراد و سازمان هایی می توانند در این 

برنامه ریزی ها به دولت کمک کنند؟ 
رییس دولت در این راستا می تواند، با پشتوانه و 
حمایت مردم، بهره گیری از اقتصاددانان کارآزموده و 
اساتید دانشگاه و همچنین توجه به طرح هایی که از 
طرف آنان ارایه می شود، مسیر اشتغالزایی را هموار 
کند. این اقدام بنیادی و موثر، زمینه های افزایش آمار 
ازدواج و کاهش دیگر آسیب های اجتماعی را فراهم 
می کند. مشارکت سازمان های مردم نهاد، جامعه 
دانشگاهی و مسوولان امر نیز باعث به دست آمدن 
برنامه ای کاربردی می شود که با همکاری ملت و 
دولت از معضل های اجتماعی گره گشایی خواهد 
کرد. ایجاد و افزایش آسیب های اجتماعی بیش از 
هر چیز به دلیل عدم برنامه ریزی های مناسب در 
دولت های گذشته بود اما اینک دولت دوازدهم می 
تواند با استفاده از بازوی مدنی و جامعه دانشجویی در 
سیاستگذاری های کلان از این منبع فعال استفاده 
کند و در این صورت می توان به بهبود مشکل های 

اجتماعی امیدوار بود. 

قطعا تا به حال بارها و بارها این جمله را شنیده اید که می گویند 
"دروغ نگویید وگرنه دماغتان دراز می شود!" یکی از درس های پایه ای 
که در دوران کودکی به بچه ها در اشکال مختلف تعلیم داده می شود 
پرهیز از دروغگویی است. اما دروغ گویی علاوه بر روابط، بر مغز و بدن 

افراد تاثیر می گذارد. 
به گزارش خبرگزاری خبر آنلاین؛ همه ما می دانیم که نباید دروغ 
بگوییم با این حال همچنان گاه به گاه چیزهایی می گوییم که در واقع 
همان دروغ گفتن است. نکته جالب توجه این است که تقریبا بیشتر 
افراد هر روز دروغ می گویند. تحقیقات نشان داده بیشتر آدم ها به طور 

تقریبی یک یا دو دروغ در روز می گویند.
متعددی  دلایل  و  توجیه  دروغ هایشان  برای  همچنین  آدم ها 
می سازد. "این یک دروغ پاتولوژیکی )در دروغ های پاتولوژیکی فرد به 
طور همیشگی در حال دروغ گفتن است بدون اینکه منطقی پشت 
این رفتار او باشد. این رفتار به عنوان رفتاری مزمن تعریف می شود( 
نیست ، این یک دروغ مصلحتی است" یا "من این را گفتم چون 
نمی خواستم احساساتش را جریحه دار کنم." یا "نمی خواستم دردسر 
درست کنم" حالا تصور کنید اگر همه افراد با مبنا قرار دادن این 

توجیهات دروغ بگویند چه اتفاقی می افتد. 
دروغ گفتن بر مغز و بدن افراد تاثیر می گذارد. در گزارش منتشر 
شده در لایف هک تاثیرات مخرب دروغ بر مغز و جسم افراد به لحاظ 

علمی بررسی و توضیح داده است.

دروغ می گویید؟ مغز شما در این دروغ غرق می شود
تحقیقات بسیاری به این نتیجه رسیده اند که دروغ های پاتولوژیکی 
تاثیر قابل توجهی بر روی سلامت افراد می گذارند. می دانید این تاثیر 
گذاری چگونه است؟ سلامت افراد بر اثر دروغ گفتن صدمه جدی 

می بیند.
به محض اینکه دروغ از دهان فردی خارج می شود ، بدن کورتیزول 
را در مغز آزاد می کند. فقط چند دقیقه کوتاه بعد حافظه شما تلاش 
زیادی می کند تا هر دو قسمت ماجرا یعنی هم دروغ و هم واقعیت 
را به خاطر بیاورد. در چنین حالتی تصمیم گیری دشوار خواهد شد 
و حتی این امکان وجود دارد فرد ناراحتی ناشی از این اتفاق را در 
قالب خشم نشان دهد. همه این اتفاقات فقط در 10 دقیقه ابتدایی 

واقع می شوند.
دروغ می گویید؟ استرس شما بیشتر می شود

بعد از این واکنش اولیه ، نگرانی شما درباره دروغی که گفته اید آغاز 
می شود. در واقع شما گرفتار دروغ شده اید. در این حالت ممکن است 
شما در مقابل فردی که دروغ گفته اید رفتار جدیدی را برنامه ریزی 
کنید که می تواند مهربانی بیش از حد در مواجهه با او باشد. یا اینکه 
ممکن است شرایط معکوسی اتفاق بیفتد به این ترتیب که شما 
خودتان را قانع کنید اگر دروغ گفته اید به این دلیل بوده که طرف 

مقابلتان شما را مجبور به این کار کرده است.
یک روز بعد از دروغ گفتن ، دو حالت ممکن است اتفاق بیفتد.اگر 

شما از دروغ پاتولوژیکی استفاده کرده اید ممکن است شما خودتان 
هم آن را باور کنید! اگر دروغ شما پاتولوژیکی نبوده است پس احتمالا 
همچنان احساس بدی خواهید داشت و سعی می کنید خودتان را 
از فردی که به او دروغ گفته اید مخفی کنید و وی را نبینید. عذاب 
وجدانی که بابت دروغ گفتن به آن گرفتار شده اید می تواند در طول 

مدت چند روز آینده برنامه خواب شما را مختل کند.
نکته اینجاست که همه این استرس های اضافی تبعات منفی را برای 
سلامت شما در پی خواهد داشت. این استرس ها می تواند فشار خون 
را بالا ببرد ، سر درد از دیگر تبعاتش است. پشت درد به همراه کاهش 
گلبول های سفید خون )بر اثر مبارزه با بیماری کاهش پیدا می کند( از 
دیگر تبعات این اتفاق هستند. بخش زیادی از انرژی ذهن افراد بابت 
دروغ گفتن و مراقبت از این دروغ برای برملا نشدن خرج می شود. به 
همین دلیل در مواقعی فرد خشمگین ، عصبانی و افسرده خواهد شد. 
البته این مشکلات در همین نقطه متوقف نمی شود. این احساسات 
بر روی سیستم گوارشی افراد هم تاثیر می گذارند. نتیجه هم چیزی 

نخواهد بود جز اسهال ، ناراحتی معده ، تهوع و گرفتگی عضلات.
اتفاقا پروژه تحقیقاتی نوتردام هم نگاهی به اثرات دروغ پاتولوژیک 
داشته است. در این پروژه 110 داوطلب مورد بررسی قرار گرفته اند 
که از این بین نیمی از آنها قبول کردند دروغ گفتن را متوقف 
کنند و نیمی دیگر هیچ دستورالعملی دریافت نکردند. در پایان 10 
هفته گروهی که کمتر دروغ گفتند تقریبا 54 درصد کمتر دچار 

پیچیدگی های ذهنی مانند استرس و خشم شدند و 56 درصد کمتر 
در چالش مواجهه با مشکلات سلامت جسمی مانند سردرد و مسائل 

گوارشی قرار گرفتند.
دروغ های پاتولوژیکی را متوقف کنید

بهتر است با خودتان صادق باشید. اگر دروغ گفتن بخشی از برنامه 
روتین روزانه زندگی شماست ، بنابراین توقف این روند آن هم به 
سادگی سخت خواهد بود. می توانید به خودتان بگویید فقط امروز را 
دروغ نمی گویم اما احیانا در پایان روز خودتان را در شرایطی می بینید 

که دروغ یا دروغ هایی از دهانتان خارج شده است. 
توقف دروغ های پاتولوژیکی زمان بر است. به خودتان بگویید 
می خواهید بیشتر صادق باشید و در این مسیر تلاش آگاهانه ای برای 
قطع کردن ریشه دروغ از زندگی تان بکنید. قبل از اینکه به سوالی 
جواب بدهید بیشتر درباره پاسخ آن فکر کنید. آیا می توانید از جواب 
دادن خودداری کنید؟ آیا راهی وجود دارد که به سوال جواب بدهید 

آن هم با حذف حقیقت؟
راه دیگر کنترل دروغ های پاتولوژیکی معاشرت با افرادی است 
که برای حقیقت ارزش قائل هستند. داشتن دوستانی که ترجیح 
می دهند واقعیت را بشنوند و شما را هم ترغیب به گفتن واقعیت 

می کنند می تواند یک انگیزه قوی برای توقف دروغ گفتن باشد.
و خب در نهایت اگر هیچکدام از این راه ها جواب نداد ، دست کم 

به فکر سلامت خود باشید.

مدیر عامل شرکت دانش بنیان عمران و ابنیه سازی ستاره نفیس ایرانیان در اجرای پروژه های 
مسکونی در قم گفت: با توجه به اهمیت حوزه درمان و تجمیع تخصص ویژه کودکان برای اولین 

بار در سطح کشور، شهر سلامت کودکان در قم به بهره برداری می رسد. 
علی علیایی سه شنبه شب  در جمع خبرنگاران افزود: کمبود ظرفیت های درمانی و سلامت 
در نوزادان و کودکان در قم یکی از دغدغه های جدی است که در این زمینه اولین شهر رایگان 

سلامت کودکان در قم به عنوان مدرنترین مجتمع درمانی در قم احداث خواهد شد.
وی تصریح کرد: این پروژه که گردشگری و رفاهی نیز می باشد به صورت رایگان جراحی و 
آزمایشگاه و درمان و دندانپزشکی و چشم پزشکی و تخصص های کودکان را دنبال می کند 
پروژه شهر سلامت در بلوار جمهوری اسلامی با کاربری های هایپرمارکت مدرن و شهربازی بسیار 

پیشرفته به طور سرپوشیده ساخته می شود.
علیایی  اظهارکرد: مشکلاتی در مدیریت درمانی کودکان و کمبودهایی وجود دارد که کودکان 
تا رده سنی 12 سالگی به همراه چکاب کامل در این شهر سلامت می توانند از خدمات گسترده 
بهره مند شود این طرح با توجه به قابلیتی که در جذب سرمایه گذار و گردشگر خواهد داشت 

توجیه اقتصادی لازم را دارد.
وی بیان کرد: این پروژه در سال 88 کلید خورد اما به دلیل اینکه بخشی از این اراضی خارج 
از محدوده اعلام شد و زمین پروژه در این طرح قرار گرفت نتوانستیم آن را عملیاتی کنیم که در 

چند ماه گذشته این معضل رفع گردیده و مجوزهای لازم صادر شده است.
مدیر عامل شرکت دانش بنیان عمران و ابنیه سازی ستاره نفیس ایرانیان یادآور شد: این شرکت 
با رویکرد دانش بنیان و نگاه پژوهشی و حمایت از نخبگان در ایده پردازی های مدرن ساختمانی و 
در جهت اشتغال زایی و عمران و آبادانی طرح های بیشماری را در دستور کار خود قرار داده است.

وی گفت: ما بر آنیم که معماری اسلامی ایرانی برازنده کلان شهر قم است و باید با استفاده از 
پیشرفته ترین طرح ها و تجهیزات نوین و سازه های پیشرفته این هدف را در قم اجرایی کرد و 

یک معماری اصیل و مدرن را به منصه ظهور رساند.
علیایی  اظهار داشت: استان قم دارای شرایط آب و هوایی و اقلیم ویژه ای است که در این 
راستا توجه به فضای سبز خانگی و طراحی های متناسب با معماری اسلامی و ایرانی امری 

ضروری است.

سادات حسینی خواه 

شهریه های مهدکودک ها قرار است با درصدی افزایش همراه 
باشد ، این درحالی است که همین حالا هم بسیاری از والدین 
با شهریه های فعلی مشکل دارند و گاهی از پس پرداخت آنها 

برنمی آیند. 
بطور مثال اگر والدین شاغل محل سکونت و کارشان در شمال 
تهران واقع شده باشد باید دقیقا بیشتر از نصف حقوق یا یک سوم 
حقوق خود یعنی چیزی حدود 600 هزار تومان را بابت شهریه 

مهدکودک برای فرزندانشان پرداخت کنند.
شهریه مهدهای کودک این روزها به یکی از مهم ترین دغدغه 
های مادران و پدرانی تبدیل شده که ناگزیرند فرزندان خود را به 

مهدها بسپارند. 
این نگرانی با زمزمه افزایش 14 تا 15 درصدی شهریه مهدکودک 
ها از تیرماه ، افزایش پیدا کرده و شماری از والدین در مراجعه 
حضوری یا تماس تلفنی با خبرنگار ایرنا ، انتقادهای خود را نسبت 

به این موضوع مطرح کردند.
یکی از مادران جوان که محل کارش در شمال تهران است ، به 
خبرنگار ایرنا می گوید: من ماهانه 550 هزار تومان بابت شهریه 
مهدکودک پرداخت می کنم که این مبلغ نیز حتما باید در ابتدای 

ماه پرداخت شود.
وی ادامه می دهد: علاوه بر شهریه ، مبالغی نیز باید بابت کلاس 
های فوق العاده بپردازم ؛ بطورمثال برای کلاس 'نقاشی و بازی' ، 
90 هزار تومان دریافت می شود و می گویند اجباری نیست اما 
مگر می شود کودکان دیگر بازی کنند و فرزند من در بازی و 

نقاشی آنها مشارکت نداشته باشد.
یکی دیگر از پدران که دو کودک شیرخوار و خردسال دارد نیز از 
نوسان قیمت بین مهدکودک های سطح شهر گلایه می کند و می 
گوید: شهریه نگهداری کودکان در سنین مختلف با هم متفاوت 
است و برای شهریه فرزند شیرخوار خود 480 هزار تومان و برای 

فرزند خردسال 540 هزار تومان ماهانه پرداخت می کنم.
وی اضافه می کند: این مبلغ حتی برای تغذیه میان وعده صبح و 
بعدازظهر فرزندانمان هم نیست و باید تغذیه آنان را خودمان فراهم 

کنیم و همراه فرزندمان به مهدکودک ببریم.
یکی از مادران کارمند نیز به خبرنگار ایرنا می گوید: در فیش 
حقوقی من، ماهانه 90 هزارتومان بابت پول مهدکودک پرداخت 
می شود اما این مبلغ حتی 10 درصد شهریه مهدکودک فرزندم 

هم نمی شود.

وی اضافه می کند: برخی ادارات این 90 هزار تومان را پرداخت 
نمی کنند و با مهدهای کودک اطراف، قرارداد می بندند تا کودکان 
با شهریه مناسب تری وارد مهدها شوند که به نظر من این راه حل 
بهتری از پرداخت مستقیم است و هم کیفیت خدمات مهدهای 

کودک ارتقا می یابد.
وی خواستار راه اندازی مهدهای کودک از سوی ادارات دولتی و 
خصوصی می شود تا دغدغه های مادران تا حد زیادی کاهش یابد.

**از شهریه مهد کودک تا عکس های 12 هزار تومانی 
البته دغدغه گرانی شهریه مهدهای کودک، مختص کارمندان 
و شاغلان بخش خصوصی نیست و برخی خانواده هایی که بنا به 
دلایل مختلف فرزندان خود را به مهدکودک می فرستند از شهریه 

مهدها، گلایه دارند.
مجید رضایی که فرزند خود را برای یادگیری آموزش های 
مختلف به مهدکودک می فرستد، به خبرنگار ایرنا می گوید: 

علاوه بر شهریه باید بابت مسائل مختلف به مهدهای کودک پول 
بپردازیم ؛ بطورمثال از فرزند من در مهد عکس انداخته اند و بابت 
هر عکس که حتی خودم آنها را انتخاب نکرده ام، 12 هزار تومان 

طلب می کنند.
وی می افزاید: این ماه علاوه بر شهریه مهدکودک ، مجبور شدم 

60 هزار تومان بابت پول عکس ها بپردازم.
البته برخی از والدین نیز از افزایش 14 درصدی شهریه های 
مهدهای کودک گلایه داشتند درحالیکه این مبالغ هنوز به مهدها 
ابلاغ نشده و متاسفانه برخی از مهدها بطور خودسرانه اقدام به 

افزایش شهریه های خود کرده اند.
**چرا شهریه مهدهای کودک متغیر یا گران است؟

معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی کشور می گوید : شهریه 
مهدهای کودک براساس امکانات، استان و منطقه تعیین می شود.

حبیب الله مسعودی فرید در گفت و گو با خبرنگار ایرنا می 

افزاید: مبلغ شهریه مهدهای کودک معمولا به صورت اولیه از سوی 
کمیته ای در خود استان ها تعیین می شود که این کمیته متشکل 
از کارشناسان وزارت صنعت، معدن و تجارت، کانون مهدهای 
کودک و سازمان بهزیستی است.وی تاکید می کند: مبلغ شهریه 
ها با توجه به استان، وضعیت اقتصادی ، تورم و قیمت تمام شده 
محاسبه می شود و شهریه مهدکودک در شهر مرکز استان با سایر 
شهرستان ها و حتی بین مناطق مختلف کلانشهرها ، متفاوت 
است. وی اضافه می کند: این نرخ های پیشنهادی اولیه از سوی 
استان های مختلف به ستاد بهزیستی می آید و ارزیابی می شود و 
نرخ شهریه ای که از سوی این ستاد تعیین می شود به هیچوجه 

بالاتر از نرخ کمیته استانی نیست.
**تعیین شهریه مهدهای کودک با توجه به قیمت تمام 

شده خدمات ارائه شده 
شهریه  گوید:  می  بهزیستی  سازمان  اجتماعی  امور  معاون 
مهدهای کودک با توجه به قیمت تمام شده خدمات ارائه شده 
و امکانات استفاده شده مانند اجاره بها، حق مسکن، مالیات و نرخ 

تورم تعیین می شود.
مسعودی فرید می افزاید: استانداردهای محیطی ، تعداد مربی 
ها ، مناسب سازی و مناطق بالای شهر در افزایش شهریه های 

مهدهای کودک ، تاثیر گذار است.
وی در عین حال تصریح می کند: افزایش خودسرانه شهریه 
مهدهای کودک قبل از ابلاغ هرگونه افزایشی ، تخلف بوده و با 

مدیران این مهدها برخورد می شود.
مسعودی فرید می افزاید: لیست شهریه ابلاغی به مهدهای 

کودک حتما باید جلوی چشم والدین قرار گیرد.
**تخلف ها را گزارش کنید

معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی کشور از والدین خواست تا 
در صورت مشاهده هرگونه تخلفی ازجمله طلب پول اجباری برای 
کلاس های فوق العاده مهدها ، مراتب را به سامانه 3000012333 

پیامک کنند.
مسعودی فرید می گوید: کارشناسان مربوطه با دریافت پیام های 
مردمی در خصوص تخلفات مهدهای کودک ظرف 24 ساعت و 

نهایت ظرف 48 ساعت به تخلفات رسیدگی می کنند.
وی تصریح می کند: اگر در این بین ، پول زوری از والدین گرفته 

شده باشد به آنان بازگردانده خواهد شد.
وی یادآور می شود: باید منابع بیشتری برای حمایت از والدینی 
که فرزندان خود را به مهدها می فرستند ، اختصاص یابد اما تقریبا 
تمام کمک دولت به مهدهای مناطق محروم معطوف شده است.

دغدغه های ناتمام والدین از شهریه مهدها 






